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Trzy dni trwały 
poszukiwania 
nastolatka, który 
chciał wykąpać się 
w rzece. W poniedziałek 
znaleziono ciało. 
- Apeluję do wszystkich, 
aby rozmawiali 
z dziećmi na temat 
takich zdarzeń - mówi 
Artur Dobrowolski, 
komendant KPP 
w Oławie

Odra zabrała 
chłopca...
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Ratownik medyczny twierdzi, że od września podstacja 
pogotowia będzie przeniesiona z Oławy do... Wrocławia.
Wtedy tylko jedna z trzech karetek zostałaby w powiecie. 
Czy to realny scenariusz? Pytamy kierownika podstacji 
i starostę Zdzisława Brezdenia.
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Własnoręcznie zrobioną łódką. 
Jeszcze nikt tego nie dokonał

Chce okrążyć Ziemię 
i być pierwszy
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Czy to opóźni termin zakończenia remontu 
centrum, czy jest szansa na wyeksponowanie 

tego zabytku na stałe?

Odkrycie 
w Rynku

s.4

s.3

s.11

s. 15
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Od września bez 
karetek w Oławie!? 
Będą dojeżdżać z Wrocławia?

w rzece. W poniedziałek 

- Apeluję do wszystkich, 

takich zdarzeń - mówi 

w rzece. W poniedziałek 

- Apeluję do wszystkich, 

takich zdarzeń - mówi 
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Powiat 
Od razu się rozłącz! 

Na Dolnym Śląsku znów 
uaktywnili się oszuści, 
którzy dzwonią do 
seniorów, a co gorsze - 
wciąż trafiają na osoby, 
który dają się nabrać... 
Kobieta straciła cztery 
tysiące złotych i złotą 
biżuterię

Oszuści cały czas modyfi-
kują swoje metody, a policja 
wciąż apeluje o rozsądek, 

ale niektórzy zupełnie tracą 
rozum, kiedy słyszą, że życie 
ich bliskich jest zagrożone... 
Tak było w przypadku 81-lat-
ki. Oczywiście standardowo 
przestępcy zadzwonili na te-
lefon stacjonarny. Mężczyzna 
przedstawił się jako pracownik 
medyczny i powiedział, że 
syn kobiety jest bardzo ciężko 
chory i potrzebne są pieniądze 
na drogi lek z Ameryki. Tak 
przeprowadził rozmowę, że 
nie pozwolił seniorce na prze-
rwanie połączenia. Następnie 
do rozmowy został włączony 
fałszywy policjant, który po-
twierdził autentyczność tej 
akcji. Dalej na tym samym 
połączeniu kobieta porozma-
wiała z mężczyzną, który... 
podawał się za jej syna oraz 
z kobietą, udającą jej synową. 

Oszuści podstępem wyłudzili 
adres starszej pani i poprosili, 
by przekazała pieniądze i zło-
to pracownikowi notariusza. 
81-latka spakowała wszystko 
do koperty (4 tys. złotych i zło-
to o wartości 2 tys. złotych) 
i oddała obcemu mężczyźnie, 
który przeszedł do mieszkania.

Policja APELUJE! Senio-
rze PAMIĘTAJ!!! W takiej 
sytuacji rozłącz połączenie, 
naciskając czerwoną słuchaw-
kę w telefonie. Kiedy będziesz 
pewny, że możesz nawiązać 
kolejne, nowe połączenie 
telefoniczne, skontaktuj się 
z kimś z rodziny lub powia-
dom o takiej sytuacji policję, 
dzwoniąc na bezpłatny numer 
alarmowy 112.

(AH)

Oszukana na  
„zastrzyk z Ameryki”

Gmina Oława 
Nie odpuszczał 

Trzy miesiące aresztu 
zastosował Sąd Rejonowy 
w Oławie na wniosek 
komendanta policji, 
wobec 29-latka, który 
uporczywie nękał swoją 
znajomą i jej męża. 
Groził, że ich pozabija

Mężczyzna już wcześniej 
posiadał zakaz sądowy kon-
taktowania się z kobietą i zbli-
żania się do niej oraz jej 
męża, ale go nie przestrzegał. 
Pod koniec czerwca 29-letni 
mieszkaniec gminy Oława 
posunął się o krok dalej i wtar-
gnął do mieszkania swoich 
znajomych i nie miał zamiaru 
wyjść. Właściciele wezwali 
policję. - Po przyjeździe na 
miejsce, z uwagi na agresywne 
zachowanie mężczyzny i moc-
ne pobudzenie emocjonalne, 
zastosowali wobec niego środ-

ki przymusu bezpośredniego, 
następnie zatrzymali 29-latka 
i doprowadzili do komendy 
- mówi podinsp. Alicja Jędo 
z KPP w Oławie. - Mężczyzna 
złamał sądowy zakaz kon-
taktowania się z właścicielką 
mieszkania i zakaz zbliżania 
się do niej oraz do jej męża. 
Funkcjonariusze przyjęli od 
pokrzywdzonych zawiado-
mienie o przestępstwie. 

29-latek od lutego uporczy-
wie nękał kobietę. Obserwo-
wał mieszkanie, jeździł za nią 
samochodem, pisał wiadomo-
ści przez komunikatory inter-
netowe, groził, że zabije ją 
i jej męża. - Policjanci wydzia-
łu dochodzeniowo-śledczego 
zajęli się dalszymi ustalenia-
mi, szybko i skrupulatnie, 
przeprowadzając czynności 
dowodowe - dodaje Jędo. - 

Przedstawili zatrzymanemu 
zarzuty kierowania gróźb ka-
ralnych, uporczywego nękania 
małżonków, naruszenia miru 
domowego i łamaniu sądo-
wego zakazu zbliżania się do 
poszkodowanych. Komendant 
Powiatowy Policji w Oławie, 
za pośrednictwem Prokuratury 
Rejonowej w Oławie, wystąpił 
z wnioskiem do oławskiego 
sądu o zastosowanie wobec 
sprawcy najsurowszego środ-
ka zapobiegawczego, w po-
staci tymczasowego areszto-
wania. Sąd przychylił się do 
wniosku i zastosował areszt 
na okres trzech miesięcy. 
Grozi mu kara pozbawienia 
wolności do lat 8.

(AH)

Śledził ją, obserwował, 
wtargnął do mieszkania...

Powiat 

Od ponad tygodnia 
w JRG Jelcz-Laskowice 
testowany jest najnowszy 
pojazd – ciężki samochód 
ratowniczo-gaśniczy

Samochód  o  war tośc i  
1 250 000, ma pełnym wypo-
sażenie, m.in. sześć aparatów 
oddechowych, sprzęt ratownic-
twa technicznego, agregat prą-
dotwórczy czy różnego rodzaju 
detektory, umożliwia prowa-
dzenie samodzielnych działań 
przez strażaków jelczańskiej 
JRG. - W odróżnieniu od 
obecnie wykorzystywanego 
ciężkiego samochodu ratowni-
czo-gaśniczego, nowy GCBA 
ma kabinę sześcioosobową 
i dużo bogatsze wyposażenie 
- mówi bryg. Krzysztof Gielsa, 
zastępca komendanta KP PSP 
w Oławie. - Stary MAN o po-
jemności zbiornika wodnego 
9,5 tony trafi do oławskiej JRG 
i będzie stanowił siły II rzutu, 
w przypadku zdarzeń, gdzie 

potrzebny jest znaczny zapas 
środka gaśniczego. Czerwony 
gaśniczy z symbolem 522-25 
będzie widywany w Jelczu-La-
skowicach i na terenie powiatu 
oławskiego, gdyż w ramach 
testowania zostanie wskazany 
jako pojazd I rzutu do zdarzeń. 
Nowy pojazd, z pewnością 
przyczyni się do skuteczniej-
szych działań ratowniczo-
-gaśniczych dla mieszkańców 
naszego powiatu.

Samochód został zakupiony 
w związku z realizacją Pro-
jektu „Usprawnienie systemu 
ratownictwa na drogach – etap 
IV”, realizowanego w ramach 
Programu Infrastruktura i Śro-
dowisko 2014-2020 (PO IiŚ) 
oś priorytetowa III Rozwój 
sieci drogowej TEN-T i trans-
portu multimodalnego.

(AH)

Ten wóz kosztował 
ponad milion złotych

To nie tylko wóz gaśniczy, na wyposażeniu ma bardzo dużo wysokiej 
klasy sprzętu
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OŁAWA 
Śmierć 

To była zwykła wycieczka 
rowerowa pięciu nastolat-
ków. Jechali wałem wzdłuż 
rzeki, rozmawiali, żarto-
wali, po prostu korzystali 
z wakacji. Nawet przez 
myśl im nie przeszło, że za 
moment ich życie zmieni 
się na zawsze, a kolega 
je straci... To tragedia 
nie tylko dla najbliższych 
chłopca, ale również dla 
jego przyjaciół, którzy wi-
dzieli, jak znika pod wodą 
i nie zdołali mu pomóc

Młodzi mieszkańcy Wierzb-
na i Jankowa w sobotę wybrali 
się na wycieczkę. Wjechali na 
wał od strony ulicy Rybackiej 
i pojechali za oczyszczal-
nię ścieków. Dramat rozpo-
czął się około godziny 13.00. 
- Zobaczyli, że jest zejście do 
wody i jeden powiedział, że 
chce się wykąpać, wszedł do 
wody i zaczął się topić - mówi 
nadkom. Artur Dobrowolski, 
komendant KPP w Oławie. 
- Jego rodzina powiedziała, 
że nie umiał pływać, że może 
dałby radę ze 2-3 metry...

Mimo to wszedł do wody, 
niespodziewanie zrobiło się 
głębiej, stracił grunt pod no-
gami. - To był moment, do 
tego doszła panika - mówi 
komendant. - Kolega próbo-
wał go ratować, złapał go, ale 
ten zaczął go ciągnąc do dna. 
Trzeci chłopak złapał kolegę 
i go wyciągnął, ale tamtego 
chłopca już nie zdołali...

W pierwszych godzinach 
prowadzono akcję ratunko-
wą, ale później już poszu-
kiwawczą. Niektórzy ko-
mentowali, że to skandal, 
że nie ma na miejscu nurka. 
Nieprawda. Nurek, a na-

wet kilku pracowało niemal 
od początku. W pierwszym 
dniu nie mógł działać dłu-
go, ponieważ się ściemniło 
i po zmroku akcję przerwa-
no. W niedzielę przyjechało 
czterech nurków, podzielili 
się zadaniami, zabezpieczali 
wzajemnie. - Kwestia wejścia 
płetwonurka do wody musi 
być potwierdzona informacją 

ze specjalistycznego urzą-
dzenia - mówi Dobrowolski. 
- Zapuszczono więc sonar 
i ujawniono, że na dnie jest 
obiekt, który wygląda, jak 
skulony człowiek. Nurko-
wie dokładnie sprawdzili 
miejsce, ale okazało się, że 
to kamienie. W niektórych 
odcinkach rzeki była bardzo 
utrudniona widoczność, nu-
rek mówił, że nawet nie widzi 
własnej ręki. Cały dzień przy 
tym byłem i widziałem, jak 
dokładnie sprawdzono miej-
sce, gdzie chłopak wszedł do 
wody. Było tam głęboko, bo 
około 3,80 m.

Trzeci dzień akcji był prowa-
dzony w rejonie od 100 do 300 
metrów od miejsca, gdzie ro-
zegrała się tragedia. Doświad-
czeni ratownicy WOPR-u 
mówili, że zazwyczaj na takim 
obszarze znajduje się ciało 
osoby, która się utopiła. Trzeba 
zaznaczyć, że poszukiwania 
prowadzono nie tylko z wody, 

ale również z ziemi i powie-
trza, bo używano drona. Wy-
korzystano też różne sonary. 
- Przyjechali specjaliści z po-
gotowia wodnego, mieli sonar 
na łodzi, który skanował teren 
i mierzył odległość od dna 
- dodaje komendant. W nie-
dzielę wodne służby ratowni-
cze z Wrocławia przywiozły 
sprzęt za 300 tysięcy złotych 
- to był jeszcze inny sonar, 

ciągnięty wzdłuż Odry prze-
świetlał całe dno. Dzięki temu 
ustalono, że jest jakiś obiekt, 
podobny do człowieka... Wła-
śnie około 300 metrów od 
miejsca zdarzenia.

Tym razem to nie były ka-
mienie, najgorszy scenariusz 
potwierdził się w poniedziałek 
przed godziną 13.00. Nie-
którzy do końca wierzyli, że 
dopóki nie znajdzie się ciała, 
jest nadzieja, że może chłopak 
wypłynął gdzieś dalej, że może 
wyszedł na brzeg i w szoku 
uciekł... Że może zdarzył się 
cud. - Rodzice chłopca pytali 
mnie jaka jest szansa? - mówi 
komendant. - Nadzieja jest 
zawsze, ale z relacji świadków 
jasno wynikało, że chłopaka 
wciągnęło pod wodę i nie wy-
płynął nigdzie. Co ja w takiej 
sytuacji mogłem powiedzieć 
rodzicom...

W tę trwającą trzy dni akcję 
były zaangażowane bardzo 
duże siły. Tylko w niedzielę 
brało w niej udział 10 poli-
cjantów, 19 strażaków (Oława, 
Bystrzyca, Siedlce, Wrocław 
i Opole), płetwonurek, 2 ra-
towników z oławskiego sto-
warzyszenia ratowniczego, 
2 ratowników z Wodnego 
Ochotniczego Pogotowia Ra-
tunkowego z Wrocławia. 

- O tym, jak niebezpieczna 
jest kąpiel na niestrzeżonych 
dzikich kąpieliskach, strażacy 
przypominają co roku - mówi 
bryg. Krzysztof Gielsa, z KP 
PSP w Oławie. - Niestety, 
co roku dochodzi do wielu 

wypadków. W ubiegłym roku 
utonęło 460 osób, a tylko od 
kwietnia 2021 odnotowano 
już 157 ofi ar. W ubiegły week-
end, na ternie Dolnego Śląska 
doszło do trzech takich wy-
padków. Powierzchnia Odry 
wygląda bardzo spokojnie, ale 
to zgubne wrażenie, bo rzeka 
jest śmiertelnie niebezpieczna. 
Nieregularny układ dna, które 
już w niewielkiej odległości 
od brzegu sięgać może blisko 
trzech metrów, silny nurt i za-
wirowania pod powierzchnią 
wody to prawdziwa pułap-
ka. Tym razem okazała się 
śmiertelna dla tego młodego 
człowieka...

Równie ważne przesłanie 
ma komendant Dobrowol-
ski: - Zwracam się z apelem 
do rodziców i przestrogą do 
wszystkich młodych ludzi, 
którzy chcą się kąpać w ta-
kich miejscach - nie róbcie 
tego. Rodzice uświadamiajcie 
dzieciom, że rzeka jest niebez-
pieczna, to tragiczne zdarzenie 
pokazało, że po wejściu do 
wody był tak silny prąd, że 
wciągnął chłopaka i koniec! 
Nic nie dało się zrobić. Te 
dzieci, które to widziały były 
przerażone... Mają traumę do 
końca życia. Apeluję o roz-
wagę, bo lato miło się spędza, 
są różne pomysły, ale zawsze 
trzeba brać pod uwagę, że 
każde wejście do wody musi 
być przemyślane i rozsądne, 
a przede wszystkim nie powin-
no się kąpać się w miejscach 
nieznanych, niestrzeżonych. 
Woda była i jest niebezpieczna 
i co roku zabiera wiele żyć.

- Młodość jest bardzo kru-
cha. Odważna, pełna energii 
i życia, ale połączona z bra-
kiem rozsądku często krótka 
i tragiczna - napisała czytel-
niczka na portalu TuOlawa.pl 
- Nam rodzicom tak trudno ją 
utrzymać w ryzach. Młodzi 
wyrywają się spod naszych 
ostrzeżeń i rad. Pełni nieprze-
widywalnych pomysłów..

AGNIESZKA HERBA 
powiatowa@gmail.com

Rzeka zabrała 
CHŁOPCA...

Do poszukiwań wykorzystano wysokiej klasy sprzęt, dzięki któremu sprawdzono dno Odry
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Nurek sprawdzał miejsca, w których sonar wskazał obiekty
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OŁAWA 
Historia miasta 

Rewitalizacja Rynku 
odkrywa kolejne ślady 
historii. Na początku lipca 
pokazały się fundamenty 
i piwnice dawnego hotelu. 
Są dokładnie badane, ale 
już wiadomo, że to nie 
wpłynie na opóźnienia 
w rewitalizacji tej części 
centrum

„Hotel zum Löwen” („Ho-
tel pod Lwem”), który stał 
w miejscu obecnego bloku ze 
sklepem meblowym, cieszył 
się świetną renomą. Restau-
racja hotelowa słynęła z mar-
kowych win i wybornych 
pasztetów gęsich. To odkrycie 
nie było zaskoczeniem dla 
władz miejskich. - Robiąc ja-
kiekolwiek inwestycje w mie-
ście, szczególnie w rejonie 
centrum, liczymy się z tym, 
że możemy napotkać na coś, 
co jest istotne historycznie, 
co wymaga głębszego podej-
ścia, profesjonalnych działań 
i zajęcia się tym przez kon-
serwatorów zabytków, arche-
ologów - mówi Małgorzata 
Pasierbowicz, wiceburmistrz 
Oławy. - Mamy też nadzieję 
trafi ć na coś takiego, co będzie 
dla nas ważne historycznie, 
cenne, co nam uzmysłowi, 
w jeszcze większym stopniu 
zasoby historyczne miasta. 
Nie ukrywam, że wierzyłam, 
że w tych piwnicach znajdzie-
my coś więcej oprócz murów 
i sklepień, ale na razie nie zna-
leźliśmy nic, nie wykluczamy 
jednak, że jeszcze na pewnych 
etapach inwestycji, mogą się 
pojawić pewne rzeczy...

To kolejne odkrycie podczas 
rewitalizacji. Wcześniej na-
trafi ono na studnię, która ma 
7 metrów głębokości i została 
zbudowana z kamienia łama-
nego, najprawdopodobniej na 
przełomie XVI i XVII wieku. 
Zlecono wykonanie nadbudo-
wy tego zabytku, dzięki czemu 
będzie wyeksponowany dla 
mieszkańców. Trzeba również 
wspomnieć o podporach pod 
zbiorniki wodne, odkrytych na 
pierzei północnej.

-  Cieszymy się z tych 
wszystkich elementów od-
krywczych, które mogą wzbo-
gacić wiedzę o historii naszego 

miasta, ale też cieszymy się 
z tego, że często ta wiedza 
weryfi kuje zasoby, które już 
mamy udokumentowane 
- dodaje wiceburmistrz Pasier-
bowicz.

Chwilę po tym, jak funda-
menty dawnego hotelu ujrzały 
światło dzienne, mieszkańcy 
pytali, czy będą wyekspono-
wane na stałe, czyli np. przy-
kryte przeszkleniem? Zarówno 
wiceburmistrz, jak i Marcin 
Diakowski, archeolog pracu-
jący na miejscu wyjaśniają, 
że każde odkrycie architektury 
czy innych elementów histo-
rycznie związanych z danym 
miejsce, niesie za sobą ko-
nieczność indywidualnego 
podejścia, oczywiście przy 
zachowaniu ściśle określonych 
procedur. - Tutaj bardzo dba-
my o to - mówi wiceburmistrz. 
- Doskonale wiemy, jakie 
etapy musimy zrealizować, 
z kim powinniśmy skonsul-
tować znalezisko i dlatego 
pan archeolog Diakowski jest 
w kontakcie z panem doktorem 
Błoniewskim - historykiem 
architektury, który będzie 
z nami współpracował w tym 
zakresie. Określi wartość hi-
storyczną tego znaleziska 
i później wspólnie z konser-
watorem zabytków, podejmą 
decyzję co dalej. 

Na tym etapie jest jeszcze za 
wcześnie, aby o tym mówić, 
ale nie można wykluczyć, że 
decyzją specjalistów część od-
krycia zostanie wyeksponowa-
na. Nadrzędną opinię wydaje 
konserwator zabytków. - Na 
przykładzie naszego miasta 
widzimy, że studnia, którą 
znaleźliśmy, będzie wyeks-
ponowana, natomiast jeżeli 
chodzi o podpory z cysternami 
z pierzei północnej, po dokład-
nym przebadaniu fachowcy 
zdecydowali o zabezpieczeniu 
i zasypaniu miejsca - mówi 
wiceburmistrz.

- Nie zawsze wszystko da 
się wyeksponować, to zale-
ży od indywidualnego po-
dejścia do zabytku i stanu 
zachowania danego obiektu, 
od kwestii bezpieczeństwa, 
później utrzymania - dodaje 
Marcin Diakowski, archeolog. 
- Z doświadczenia wiem, że 
nie zawsze to przeszklenie 
bywa efektywne i możliwe, 
bo trzeba pamiętać, że może 
też bardziej zaszkodzić za-
bytkowi, chodzi o warunki 
atmosferyczne, temperaturę. 
Taka sytuacja na przykład jak 
jest w Krakowie w muzeum 
podziemnym, w Sukiennicach, 
gdzie zaczęły wychodzić grzy-
by, pleśnie i to na zabytkach, 
które są w gablotach... 

Diakowski dodaje, że bar-
dzo zależy mu na lokalnym 
patriotyzmie, pochodzi z po-
wiatu oławskiego. - Chcemy 
jak najdokładniej poznawać 
historię miasta i przedstawiać 
ją mieszkańcom - mówi. - 
Myślę, że wspólnie z kon-
serwatorem znajdziemy jak 
najlepsze rozwiązanie, które 

będzie optymalne, dla tych 
znalezisk. 

Archeolog mówi, że odkryte 
fundamenty i piwnice nie tylko 
dotyczą dawnego hotelu, bo 
bezpośrednio do niego przy-
legały dwa budynki - sklep 
obuwniczy, który mieścił się 
tam w czasie wojny i dawna 
mennica z XVII wieku, w któ-
rej przed wojną mieściła się 
restauracja. 

- Trzeba wykonać bada-
nia archeologiczno-archi-
tektoniczne, żebyśmy mogli 
dokładnie stwierdzić, z jaką 
wartością historyczną mamy 
tutaj do czynienia i właśnie 
teraz wykonujemy te badania, 
dlatego są to głębokie wykopy, 
żeby stwierdzić, jak zmieniała 
się zabudowa - mówi Diakow-
ski. - Miasta o rodowodzie 
średniowiecznym, które do 
naszych czasów się rozwijały, 
były przebudowywane, nastę-
powały dynamiczne zmiany, 
były niszczone, tak jak Oława, 
bo przecież kilkukrotnie była 
spalona, czy też nastąpiły 
XIX-wieczne silne zmiany 

w architekturze miasta, gdzie 
albo część budynków przebu-
dowywano, ale łączono czy 
wyburzano. 

Tak się stało między innymi 
z budynkiem hotelu, który był 
już wzmiankowany w 1750 
roku, przez Friedricha Bern-
harda Wernera (rysownik, 
który większość życia po-
święcił uwiecznianiu widoków 
miast) - jako jeden z czterech 
hoteli na płycie rynkowej. 
W połowie XIX wieku został 
gruntownie przebudowany, 
i połączono dwa budynki w je-
den większy, który ciągnął się 
w głąb ul. Brzeskiej. - To jest 
na tyle wartościowe odkrycie, 
że po zniszczeniach związa-
nych z działaniami w czasie II 
wojny światowej, te budynki 
całkowicie zrównano z zie-
mią i na ich miejscu częścio-
wo powstał obecny budynek 
mieszkalny, w który znajduje 
się sklep meblowy - mówi ar-
cheolog. - To wszystko zostało 
zasypane, na pewno piwnice 
były przed tym opróżniane, bo 
nic tam nie znajdujemy, tylko 

fragmenty ceramiki, naczyń, 
ale takich starszych, które są 
związane z zasypywaniem 
tego terenu. 

Marcin Diakowski dodaje, 
że kiedyś nie było takiego po-
dejścia do zabytków, jak teraz. 
Wszystko po prostu równano 
i zasypywano, nie dbało się 
o to, czy coś jest wartościowe 
historycznie. Archeolog pod-
kreśla, że teraz intensywnie 
pracują na miejscu i zwracają 
dużą uwagę, żeby dokład-
nie to przebadać. Wszystkie 
mury muszą zostać dokładnie 
doczyszczone, tak żeby histo-
rycy architektury i specjaliści 
mogli przyjść, wypowiedzieć 
się i przeanalizować, a wtedy 
w konsultacji z konserwato-
rem zabytków podjąć dalsze 
decyzje.

Ponieważ niektórzy obawiali 
się, że odkrycie spowoduje 
duże opóźnienia w inwestycji, 
zapytaliśmy o to architekta 
miejskiego. - Ten rejon, gdzie 
zostały odkryte mury i piwnice 
będzie wykonywany w ostat-
niej kolejności - mówi Marek 
Solski. - W tej chwili w pobliżu 
prowadzone są roboty brukar-
skie, wykonujemy drogi, za 
chwilę wejdzie się na pozo-
stałą część chodników, miejsc 
parkingowych, do tego trzeba 
wykonać oznakowanie, wiatę 
przystankową, jest jeszcze dużo 
pracy przed nami, zanim doj-
dziemy do miejsca, w którym 
teraz prowadzone są badania. 
Mamy co robić, dlatego to 
odkrycie nie spowoduje zastoju 
w pracach nad inwestycją.

Władze miejskie i architek-
ci apelują do mieszkańców, 
aby pod żadnym pozorem 
nie wchodzić na teren pro-
wadzonych prac. Inwestycja 
podlega określonym rygorom 
prawa i wstęp osób trzecich 
jest niedozwolony. - Teren jest 
ogrodzony - mówi wicebur-
mistrz Pasierbowicz. - Wie-
my, że jest to wydarzenie na 
skalę miasta, cieszymy się, że 
mieszkańcy są zainteresowani, 
cieszymy się również, że napo-
tykamy na ślady historii, ale 
apelujemy i bardzo prosimy 
o zachowanie bezpieczeństwa. 
Proszę, żeby mieszkańcy nie 
wchodzili na teren odkrycia, 
bo jest to zabronione, a przede 
wszystkim niebezpieczne. Są 
tam głębokie wykopy, cienkie 
sklepienia, stąpnięcie na taki 
słaby element konstrukcji 
może skończyć się tragicznie...

AGNIESZKA HERBA 
powiatowa@gmail.com

Co kryje się POD 
ziemią w centrum?

Te mury po dawnym hotelu trzeba dokładnie doczyścić i zbadać, po tym zostanie podjęta decyzja co dalej, 
czy można je zasypać, czy wyeksponować na stałe

W tym miejscu znajdował się sklep obuwniczy, który przylegał do hotelu. Od lewej Marcin Diakowski, 
archeolog i Marek Solski, architekt miejski. - W rogu sklepu była skrytka z kufl em do piwa, chyba ktoś lubił 
w tajemnicy, może przed żoną wypić sobie piwko - śmieją się
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Tak wyglądało to miejsce
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Wstępniak, czyli...

ebykowski@gazeta.olawa.pl

Wielkie pomory, 
szczepienia i sernik

Edward  
Bykowski

...może właśnie teraz?

Przeczytajcie sobie w dzi-
siejszym numerze historię 
faceta, który zapragnął jako 
pierwszy na świecie opłynąć 
kulę ziemską własnoręcznie 
zbudowaną łódką. Nie maru-
dzi, nie kwęka, nie narzeka 
na brak kasy, na oddalenie 
od morza (300 km!), na pań-
stwo, władzę, ocieplenie glo-
balne, kryzys czy pandemię. 
Po prostu zakasał rękawy i tę 
łódkę po prostu powoli budu-
je, za parę tygodni zwoduje 
i pewnie wkrótce popłynie. 
- Bo marzenia trzeba reali-
zować, jeśli chce się mieć 
szczęśliwe życie - mówi. 

Parę tygodni temu pisa-
łem o innym facecie, którzy 
wierzy, że w Minkowskich 
wkrótce wykopie 10 ton zło-

ta, ukrytego tam przed laty 
przez nazistów. I w sumie 
nie jest ważne, czy to złoto 
tam naprawdę jest - już sama 
historia jest tak ciekawa 
i pasjonująca, że warto dla 
niej poświęcić część swojego 
życia, aby jako całość nabra-
ło ono sensu. By chciało się 
codziennie wstawać. By było 
po co. Bez czekania, aż jakaś 
manna sama spadnie z nieba. 

Przy okazji Rajdu Koguta, 
ale i wcześniej, pisaliśmy 
o Irku z Marcinkowic, który 
nagle rzucił niemal wszystko, 
by jeździć do Afryki, gdzie 
buduje sierociniec i stud-
nie dla miejscowych. Bo 
zrozumiał, co dla niego jest 
najważniejsze w życiu. Bo 
zauważył, ile jest na świecie 

biedy, z którą każdy coś 
może zrobić. Na swoją miarę, 
swoją skalę, byle tylko nie 
pozostawać obojętnym. Nie 
rozłożył rąk, nie złorzeczył, 
nie skarżył się. Zakasał rę-
kawy i działa. Realizuje się 
pomagając innym, do tego 
jeszcze wciąga w to pomaga-
nie kolejnych, którym otwie-
ra oczy i uwrażliwia umysł. 
To ten rodzaj pandemii, która 
niech zaraża jak najczęściej, 
dając jednym i drugim coś, 
co jest im potrzebne, by życie 
stało się pełniejsze. 

Mój kolega Dominik Księ-
ski - wydawca gazety lokal-
nej „Pałuki” ze Żnina - trzy 
lata temu wyszedł z domu, 
by szybko nie wrócić (oczy-
wiście za zgodą żony), bo 

miał do przejścia cały Łuk 
Karpat, czyli jakieś 2,5 tys. 
kilometrów w 127 dni, zali-
czając po drodze wszystkie 
szczyty. Dodam, że Dominik 
nie jest już młodzieniaszkiem 
(rocznik 1959). Ma za to 
niebywały dystans do siebie, 
więc sam ujął to tak: - Wśród 
uczestników wycieczki zdro-
wi nie przeważają: mamy 
tu jeszcze dwie wieńcówki, 
wyciętą pół roku temu nerkę, 
jeden stent, raka, nadwagę, 
trzy kręgosłupy - a musimy 
pamiętać, że nie wszyscy się 
chwalą swoimi chorobami. 

Co tam dolegliwości fi-
zyczne! Jak się bardzo chce, 
to można. Przeszedł jak za-
planował. Na dodatek zrobił 
to w sposób wyjątkowy, 

przez wiele lat przygoto-
wując się do niecodziennej 
wyprawy, potem wszystko 
opisał, następnie wydał jako 
reporterski zapis pt. „Ogień 
to druga woda, czyli Łuk 
Karpat”, gdzie z ogrom-
nym pietyzmem, znawstwem 
i skrupulatnością spisał dzień 
po dniu raport z pokony-
wania karpackiego szlaku. 
A wszystko okrasił niezliczo-
ną ilością anegdot i dygresji. 
I teraz czuje się spełniony. 
Już mu nikt nie odbierze 
tych długich wieczorów przy 
kociołku, z gitarą w ręku, 
z cudownym widokiem i pla-
nem podróży, który niewielu 
jest dostępny. I tych gawęd 
pod gwiazdami - o szlakach, 
o historii i muzyce. Teraz 

może bez przesady powie-
dzieć, że życie naprawdę ma 
udane, choć po cichu dodaje, 
że jeszcze nie powiedział 
ostatniego słowa. 

                *
Może wakacje są właśnie 

takim czasem, kiedy masz 
chwilę czasu na przemyślenie 
tego, co jest dla ciebie naj-
ważniejsze, o czym marzysz, 
co da ci prawdziwe szczęście, 
a nie tylko wieczne zbliżanie 
się do obiegowej definicji 
tego - „być młody, piękny 
i bogaty” - bo to jednak rzad-
ko się sprawdza w praktyce.

Jerzy KamińsKi

Morowe powietrze. Tak 
nazywano różne choroby, już 
od X wieku. Główną winę 
przypisywano powietrzu. 
Medycyna długo nie znała ta-
kich słów, jak osobista higie-
na zarazki i wirusy. Nakaza-
no noszenie wizerunku krzy-
ża hiszpańskiego, z dwoma 
poziomymi poprzecznicami. 
W modłach najbardziej ce-
nionymi orędownikami byli: 
święty Roch, (przede wszyst-
kim!) także Rozalia, Antoni 
i Sebastian. 16 sierpnia (na 
św. Rocha) palono ogniska, 
a zabrane do domu węgielki 
miały chronić mieszkańców 
i bydło, przed kolejnym 
napadem dżumy, cholery 
czy czarnej ospy. Przed mo-
rowym powietrzem nie było 
ratunku. W 1348 roku pomór 
pochłonął w Europie 43 
miliony ofiar (jedną czwartą 
populacji). W 1787 roku 
wielki pomór trwał krótko. 
W tym czasie zginęła trzecia 
część ludności ówczesnej 
Polski. W XIX wieku świato-

wa medycyna zrobiła wielki 
krok do przodu, ale w XX w. 
epidemia i pandemia wciąż 
czyniły spustoszenie. Szcze-
gólnie przy ataku wcześniej 
nieznanego coronawirusa. 
Niewątpliwie, łagodzący 
wpływ miały maseczki, 
a tamę postawiły wynale-
zione szczepionki. Ale szcze-
pienia to sprawa osobista. 
Nikogo nie można zmusić. 
Tylko prosić i przekonać, 
że to ważne dla zdrowia 
i życia członków rodziny, 
także całej społeczności. 
Jest już lipiec, maleje u nas 
liczba zachorowań i zgo-
nów. Jednak Polska wciąż 
daleko ze szczepieniami, 
za większością krajów Unii 
Europejskiej. Wedle kalen-
darza świąt nietypowych, 
1 lipca był Dzień Psa. To 
bardzo pasuje do tych, któ-
rzy wciąż trwają w uporze, 
że nie zaszczepię się, bo 
nie! 22 lipca jest Światowy 
Dzień Mózgu, ale to święto 
tych, którzy mają w głowie 

jej najważniejszą część i z 
niej korzystają. 15 lipca 
przypada 611. rocznica bitwy 
pod Grunwaldem (1410). 
Wielkie siły zwolenników 
Zakonu Krzyżackiego po-
niosły klęskę z Polakami 
i Litwinami, pod wspólnym 
dowództwem króla Polski 
Władysława Jagiełły oraz 
litewskiego księcia Witolda. 
To budzi nadzieję, że bez 
względu na aktualną liczbę 
zwolenników szczepienia, 
w końcu i nich zwycięży 
zdrowy rozsądek. Nagroda 
będzie ...słodka. 30 lipca 
przypada Międzynarodowy 
Dzień Sernika. Ten francuski 
specjał znalazł się w Polsce, 
dzięki królowi Janowi III 
Sobieskiemu. Ściślej mó-
wiąc, sprawiła to jego żona (z 
Francji) królowa Marysieńka 
Sobieska. Wychowywała 
trzech synów: Aleksandra, 
Konstantego, także Jakuba. 
który po ożenku ponad 40 
lat rządził Oławą. Ten sernik 
jest przepyszny. Smacznego!

OŁAWA 

Miejsko-Gminy Klub HDK 
PCK w Oławie, serdecznie 
zaprasza na lipcową akcję 
poboru krwi przy Termach 
Jakuba.

W miesiącach wakacyjnych 
co roku występują duże braki 
krwi. Główną przyczyną ta-
kiego stanu rzeczy są: więk-
sza liczba wypadków przy 
jednoczesnym zmniejszeniu 
się dawców. Duża liczba wy-
padków w miesiącach letnich 
spowodowana jest zwiększo-
nym natężeniem ruchu zwią-
zanym z okresem wakacyj-
nym. Krwiodawcy natomiast 
tak jak wszyscy korzystają 
z możliwości wypoczynku na 
urlopach. Młodzi krwiodawcy, 
ci uczący się, nie mają na-
tomiast możliwości oddania 
krwi na akcjach organizowa-
nych w ich szkołach czy na 
uczelniach z powodu wakacji. 
Ponadto Covid w tym roku 
w ogóle jest przyczyną ograni-
czania mobilnych akcji poboru 
krwi, a w szkołach zwyczajnie 
zawieszono pobór krwi. W ten 
sposób pojawiają się duże 
braki krwi w poszczególnych 
centrach krwiodawstwa. 

Wobec powyższego za-
chęcamy krwiodawców oraz 
dawców pierwszorazowych 
z powiatu oławskiego do mo-
bilizacji w miesiącach letnich 
i aktywnego uczestnictwa 
w organizowanych przez nas 
poborach krwi. 17 lipca tj. 
przy Termach Jakuba stanie 
Krwiobus Regionalnego Cen-
trum Krwiodawstwa i Krwio-
lecznictwa we Wrocławiu 

9.00-13.00 (szczegóły na pla-
kacie). Każdy Dawca otrzyma 
wejściówkę na basen. 

Następna akcja poboru krwi 
odbędzie 13 sierpnia przy Ko-

ściele NMP Matki Pocieszenia 
w Oławie.

(cK)

Oddaj krew  
przed Termami
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Blisko 3000 nowych 
miejsc pracy oraz 
ponad 3,5 mld złotych 
nakładów inwestycyjnych 
- oto wyniki Wałbrzyskiej 
Specjalnej Strefy 
Ekonomicznej „INVEST-
PARK” po pierwszym 
półroczu 2021 roku. 
To najlepsze wskaźniki 
spółki od 2014 roku.

Przedsiębiorcy w ostat-
nich 6 miesiącach zdecy-
dowali się na realizację 16 
nowych projektów inwe-
stycyjnych w Wałbrzyskiej 
Strefie. W ich wyniku po-
wstać ma co najmniej 2931 
nowych miejsc pracy oraz 
utrzymanych zostanie ponad 
3200 istniejących etatów. 
Nakłady poniesione przez 
przedsiębiorców przekroczą 
3,5 mld złotych. Analogicz-
nie - w pierwszym półroczu 
ubiegłego roku WSSE wydała 
14 decyzji o łącznej sumie 
inwestycji sięgającej 850 mln 
złotych. - Pierwsze 6 miesię-
cy kończymy z najlepszym 
wynikiem od siedmiu lat i to 
w porównaniu z całorocznymi 
wynikami naszej działalności. 
Jesteśmy zatem dopiero na 
półmetku roku, który może 
okazać się dla nas rekordo-
wym - mówi Artur Siennicki, 
prezes zarządu Wałbrzyskiej 
Specjalnej Strefy Ekonomicz-
nej „INVEST-PARK”. 

Tegoroczne inwestycje mają 
zostać zrealizowane na tere-
nie trzech województw. Na 
Dolnym Śląsku powstać ma 

9 nowych projektów, w Wiel-
kopolsce 4, natomiast na 
Opolszczyźnie 3. 7 inwestycji 
prowadzonych jest przez fi rmy 
z polskim kapitałem. Więk-
szość inwestorów reprezentuje 
sektor dużych przedsiębiorstw 
(9), natomiast 7 związanych 
jest z projektami mikro, ma-
łych i średnich fi rm. 

Warto nadmienić, że Wał-
brzyska Strefa działa również 
aktywnie na polu inwestycji 
własnych. Zajmuje się uzbra-
janiem terenów, realizuje za-
dania infrastrukturalne oraz 
powiększa ofertę gotowych 
obiektów przemysłowo-maga-
zynowych pod wynajem. 

- W Wałbrzychu tworzymy 
Centrum Przemysłu 4.0 oraz 

budujemy dwie hale prze-
mysłowe. Podobne obiekty 
powstają również w innych 
miejscowościach Dolnego 
Śląska, Opolszczyzny oraz 
w Wielkopolsce. W sumie 
wybudowanych zostanie 
7 hal. Projekt ten stanowi 
największą inwestycję własną 
naszej spółki w jej 25-letniej 
historii - wymienia dr Paweł 
Kurtasz, wiceprezes Wałbrzy-
skiej Strefy. 

Obecnie w WSSE „IN-
VEST-PARK” prowadzi dzia-
łalność ponad 250 przedsię-
biorców, którzy zainwesto-
wali 30 miliardów złotych 
i zatrudniają około 65 tysięcy 
pracowników.

(TS)

Wałbrzyska Strefa 
z najlepszym 
wynikiem od 7 lat!

Artur Siennicki prezes WSSE

Podstrefa Wałbrzych

Siedziba WSSE
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Odeszli
  

Jelcz-laskowice 
Historia 

W kościele pw. św. 
Maksymiliana Marii 
Kolbego odbyła się 
uroczystość upamiętniająca 
Polaków poległych na 
Kresach Wschodnich 
w 1943 roku. 11 lipca 
to Dzień Pamięci Ofiar 
Ludobójstwa na Wołyniu

Święto ustanowiono w celu 
uczczenia pamięci tych, któ-
rzy zostali zamordowani przez 
ukraińskich nacjonalistów 11 
i 12 lipca 1943 r., kiedy UPA 
dokonała skoordynowanego 
ataku na polskich mieszkań-
ców ok. 150 miejscowości 
w powiatach włodzimierskim, 
horochowskim, kowelskim 
i łuckim. Akcja była kulmi-
nacją trwającej już od począt-
ku 1943 r. fali mordowania 
i wypędzania Polaków z ich 
domów, w wyniku której na 
Wołyniu i w Galicji Wschod-
niej zginęło ok. 100 tys. Po-
laków. Terror banderowców 
spowodował, że setki tysię-

cy Polaków opuściły swoje 
domy, uciekając do centralnej 
części kraju. 

W 78. rocznicę tamtych 
wydarzeń stowarzyszenie 
patriotyczne „Jednostka So-
kołów” oraz parafia pw. 
św. Maksymiliana Marii 
Kolbego w Jelczu-Lasko-
wicach zorganizowały mszę 

upamiętniającą pomordo-
wanych. 

Eucharystię odprawił ksiądz 
Krzysztof Świta. Krótką prze-
mowę wygłosił wiceprezes 
stowarzyszenia Łukasz Dy-
czyński. W mowie wspomniał 
o tragicznych wydarzeniach 
z tamtych dni, przytoczył cytat 
śp. Jana Zalewskiego: - Kre-
sowian zabito dwukrotnie, raz 
przez ciosy siekierą, drugi raz 
przez przemilczenie. A ta druga 
śmierć jest gorsza od pierwszej. 

Ponadto podkreślał, że pa-
mięć o tamtych wydarzeniach 
nie może zostać zatarta i nigdy 
nie powinna zniknąć z pod-
ręczników szkolnych oraz 
świąt państwowych.

Podczas mszy gminny samo-
rząd reprezentował wiceprze-
wodniczący Rady Miejskiej 
Ireneusz Stachnio, fundację 
Ku Korzeniom Jerzy Dziubka. 
Wartę honorową pod pamiąt-
kową tablicą pełnił Związek 
Strzelecki „Strzelec”, wraz 
z dowódcą Dawidem Wronia-
kiem. Stawili się też mieszkań-
cy z biało-czerwonymi flagami 
i symbolami narodowymi. 
Zostały złożone kwiaty i znicze 
pod tablicą upamiętniająca 
pomordowanych Polaków pod-
czas II wojny światowej.

(kt)

Ku pamięciu ofiar  
„Krwawej niedzieli”

Uroczysta msza święta odbyła się w parafii pw. św. Maksymiliana Marii Kolbego
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Bieganie 
Cykliczna impreza 

15 sierpnia odbędzie się 
„Bieg Pamięci Żołnierzy 
Wyklętych” Tropem 
Wilczym

Będą dwa dystanse: honoro-
wy: 1 963 m oraz towarzyszą-
cy: 5 000 m. Na uczestników 
czekają: medale, koszulki, 
poczęstunek, dobra zabawa 
biegowa. Nagrodzone zostaną 
panie i panowie w kategorii 
„open” na dystansie 5 km.

Zapisy odbywają się przez 
stronę www.zmierzymyczas.
pl. Wpisowe - 40 zł, liczy się 
termin wpłaty.          (kt)

Tropem Wilczym - zapisy trwają!

Oława

 6 VII  - Wacław Starkowski    - ur. 1935
 7 VII  - Zofia Puchowska    - ur. 1926
 8 VII  - Władysława Brodziak    - ur. 1932
 10 VII  - Józef Sławnikowski    - ur. 1935
 11 VII  - Adela Sobczak    - ur. 1930

Jelcz-laskOwice

 2 VII  - Tadeusz Stanisław Majcher  - ur. 1951

Panu Jerzemu Curykowi 
dyrektorowi Szkoły Podstawowej im. Karola Wojtyły 

w Osieku wyrazy głębokiego współczucia w powodu śmierci

 taty 
składają pracownicy Szkoły Podstawowej w Osieku. 
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WROCŁAWSKIE TOP 10

Przepiękny Rynek z wyjątkowym Ratuszem 
i wspaniałymi mieszczańskimi kamienicami. 
Zoo z Afrykarium, najstarszy i największy 
(pod względem różnorodności gatunków) 
ogród zoologiczny w Polsce z unikatowym na 
skalę światową kompleksem przedstawiającym 
środowisko wodne Afryki. 
Ostrów Tumski, dawna wyspa, na której 
wybudowano gród, który dał początek miastu. 
Panorama Racławicka ,  monumentalne 
malowidło - jedno z niewielu zachowanych na 
świecie.
Hala Stulecia z Centrum Poznawczym, wpisana 
na listę UNESCO z fontanną multimedialną. 
Sky Tower, najwyższy budynek we Wrocławiu, 
którego można podziwiać panoramę miasta 
(punkt widokowy).
Gmach główny Uniwersytetu Wrocławskiego, 
w którym kryje się perła dolnośląskiego baroku - 
Aula Leopoldina, oraz Wieża Matematyczna.
Aquapark, w którym można odpocząć całą 
rodziną po zwiedzaniu miasta.
Wyjątkowa Dzielnica Czterech Wyznań, 
gdzie w bliskim sąsiedztwie znajdują się cztery 
świątynie różnych wyznań.
H y d r o p o l i s  -  m u l t i m e d i a l n a ,  p e ł n a 
interaktywnych instalacji, wystawa poświęcona 
wodzie umiejscowiona w dawnym podziemnym 
zbiorniku wody pitnej.

Wieczorną rozrywkę zapewniają liczne teatry i kina, Opera, 
Narodowe Forum Muzyki, a także restauracje i kluby, bo 
Wrocław to miasto, które nie śpi, pulsuje i tętni - za dnia 
miejskim gwarem, nocą - życiem towarzyskim. Bogata jest 
także oferta festiwali, które odbywają się cyklicznie. Warto 
wpisać do terminarza wizytę we Wrocławiu przy okazji 
jednego w wybranych wydarzeń - muzycznych, fi lmowych, 
teatralnych, dotyczących literatury i sztuki, nauki, kulina-
riów, sportu. Stałe miejsce w kalendarzu imprez zajmują też 
wrocławskie święta - Dzień Odry i Święto Wrocławia, oraz 
jarmarki, szczególnie czerwcowy, towarzyszący najwięk-
szemu kulinarnemu festiwalowi Europa na Widelcu, oraz 
Bożonarodzeniowy. 

Po intensywnym dniu warto zajrzeć także do ogrodów - 
Japońskiego czy Botanicznego lub odetchnąć wśród zieleni 
Promenady Staromiejskiej i nadodrzańskich bulwarów, bo 
Wrocław, poprzecinany licznymi dopływami Odry, jest wy-
jątkowym miastem 12 wysp i ponad 100 mostów.

Miasto jest szczególnie przyjazne dzieciom - mnóstwo 
zabawy zapewni im wizyta w Hydropolis - multimedialnej 
wystawie poświęconej wodzie, Kolejkowie - największej 
w Polsce makiecie kolejowej czy na licznych placach zabaw, 
ale najbardziej ekscytujące są zawsze poszukiwania niemal 
600 krasnali rozsianych po całym mieście! 

Wrocławianie zaprzyjaźnili się z nimi i obecnie skrzaty są 
jednym z miejskich symboli. Raz w roku we wrześniu mają 
nawet swoje święto - Wrocławski Festiwal Krasnoludków. 
To prawdziwie bajkowa uroczystość, kilka dni radosnej, 
kolorowej fi esty, w której uczestniczą mali i duzi.

Szczegółowy wykaz wrocławskich skrzatów znajduje się 
na stronie www.krasnale.pl. 

Siłą Wrocławia są przede wszystkim ludzie - nie tylko 
mieszkańcy, ale także przyjezdni. Każdy kto choć raz odwie-
dził to miasto, wspomina je z sentymentem. Skąd to wiemy? 
W konkursie European Best Destination 2018 zdobyliśmy 
ponad 41 tysięcy głosów, które napłynęły ze 146 krajów! 

Wysoko oceniana jest życzliwość i otwartość wrocławian, 
bo klimat Wrocławia buduje mentalność ludzi. Jak to się 
stało, że historyczny gród stał się ambitną metropolią, mia-
stem studentów, przedsiębiorców, naukowców, artystów? 
Na pewno ogromny wpływ miały na to doświadczenia 
II wojny światowej, gdy na zgliszczach Festung Breslau 
trzeba było zbudować nie tylko nowe miasto, ale i relacje 
społeczne. Nagle na tym samym terenie znaleźli się ludzie, 
którzy trafi li tu i przypadkowo, i z wyboru. I wszyscy razem 
zaczynali od nowa - młodość spotkała się z doświadczeniem, 
tradycja i przeszłość z nowoczesnością. A mieszkańcy stali 
się naturalnymi ambasadorami swojego miasta. Dzięki nim 
budowany jest jego wizerunek, a ich energia i kreatywność 
są siłą, zachęcającą do odkrywania go.

I właśnie „spotkanie” stało się symbolem miasta. Spotkanie 
głów państw, ale i zwykłych ludzi. Spotkanie pomysłów, idei. 
Mozaika głosów, języków, przekonań, religii. Bo Wrocław 
od zawsze jest miastem spotkań, miastem, które jednoczy.

(UMW)

Wrocław to miasto idealne zarówno 
na weekendowy wypad, 

jak i dłuższy wakacyjny pobyt

WRO
SPOTKAJMY
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DAWNO  
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TU NIE
BYŁO
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Wrocław to jedno z najstarszych i najpiękniejszych miast w Polsce. Atrakcyjny cel podróży, co potwierdzić może niemal 
5 mln turystów, którzy odwiedzili Wrocław w ubiegłych latach, doceniając szczególny klimat miasta. Idealny zarówno 
na weekendowy wypad, jak i dłuższy wakacyjny pobyt.

1.

2.
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strona dofi nansowana 
z budżetu miasta OławyOŁAWIEURZĄD 

MIEJSKI
W 

W INTERNECIE:
www.um.olawa.pl  
poczta elektroniczna: 
olawa@um.olawa.plBiuletyn Informacji Publicznej www.bip.um.olawa.pl

Od 5 lipca trwają półkolonie 
letnie dla dzieci w wieku od 6 
do 12 lat. Odbywają się one 
w Szkole Podstawowej nr 2.

Program półkolonii przewi-
duje m.in. wyjście na basen 
letni i na seans fi lmowy do 
kina Odra. Dzieci aktywnie, 

miło i bezpiecznie spędzają 
czas w gronie rówieśników, 
czemu dodatkowo sprzyja 
piękna pogoda.

Atrakcyjne wakacje w mieście

Trwa realizacja kolejnej 
ważnej dla mieszkań-
ców inwestycji – budo-
wa Żłobka Miejskiego. 
Budynek powstaje przy 
Przedszkolu Miejskim nr 
4 na ul. 1 Maja. Będzie 
utworzonych 96 nowych 
miejsc opieki nad dzieć-
mi w wieku do 3 lat, co 
umożliwi rodzicom po-
wrót na rynek pracy. 
Koszt inwestycji to pra-
wie 11,5 mln. zł., z cze-
go ponad 8,6 mln. zł. 
stanowi dofi nansowanie 
zewnętrzne.

Żłobek budowany jest w nowoczesnym stylu

Na oławskich 
k l o m b a c h 
i skwerach pięk-
n i e  z a k w i t ł y 
róże. Przypomi-
namy, że w ra-
mach prowadzo-
nej rewitalizacji 
Rynku, ponad 
1500 sztuk tych 
ozdobnych ro-
ś l in  zos tan ie 
p o s a d z o n y c h 
u zbiegu ulic Ko-
ścielnej i Brze-
skiej.

Pięknie zdobią miasto

Oławscy seniorzy, 
po długiej nieobec-
ności spowodowanej 
pandemią, wrócili do 
stacjonarnych spotkań 
w Klubach Seniora. 
Przy zachowaniu reżi-
mu sanitarnego uczest-
niczą w zajęciach, któ-
re dzięki sprzyjającej 
aurze często odbywają 
się w plenerze. Senio-
rzy z radością przyjęli 
wiadomość o powrocie 
do aktywności, której 
bardzo im brakowało. 
Wszystkim życzymy 
dużo zdrowia oraz mile 
spędzonego czasu.

Seniorzy wrócili do zajęć

Seniorzy z niecierpliwością czekali na ten radosny moment

Podczas prac budowlanych, 
prowadzonych w związku 
z rewitalizacją Rynku, zostały 
odkryte fundamenty oraz 
piwnice po byłym hotelu 
i winotece „Pod lwami”

Widoczne są sklepienia 
piwnic, pod którymi zacho-
wała się przestrzeń, w której 
prawdopodobnie przecho-
wywane były zapasy wina. 
Według opinii archeologów, 
sprawujących nadzór nad 
pracami budowlanymi piwni-
ce zostały zasypane podczas 
pożaru w 1945 roku. Wykopy 
mają dużą głębokość, a za-

chowane sklepienia nie są 
stabilne.   

Zwracamy się z apelem do 
mieszkańców o zachowanie 

szczególnej ostrożności oraz 
o nie wkraczanie na teren 
budowy.            

Zachowaj szczególną ostrożność

Odkrycie jest dokładnie badane

11 lipca obchodzony był 
Narodowy Dzień Pamięci 
Ofiar Ludobójstwa doko-
nanego przez ukraińskich 
nacjonalistów na obywatelach 
II Rzeczypospolitej Polskiej

W tym roku obchodzimy 
również 78. rocznicę rzezi 
wołyńskiej. Dla uczczenia tych 
tragicznych wydarzeń przed ta-
blicą pamiątkową przy Rondzie 
Kresowym w Oławie kwiaty 
złożyli przedstawiciele oław-
skich samorządów i stowarzy-
szeń m.in. Miłośników Kresów 

Wschodnich i Oławskiego Od-
działu Związku Sybiraków.
Władze miejskie reprezentowa-
ne były przez wiceburmistrza 

Andrzeja Mikodę oraz prze-
wodniczącego Rady Miejskiej 
i Krzysztofa Mazurka.

Uroczyście przy rondzie

Spotkanie odbyło się przy oławskim Rondzie Kresowym

BURMISTRZ OŁAWY
Ogłasza nabór na wolne stanowisko urzędni-

cze w Urzędzie Miejskim w Oławie:
    Podinspektor ds. kontroli wewnętrznej 

i nadzoru właścicielskiego

Informacje nt. naboru są dostępne 
na stronie: 

   www.bip.um.olawa.pl i na tablicy ogłoszeń 
Urzędu Miejskiego w Oławie.

Spisz się w ramach Narodowego Spisu Po-
wszechnego. Czekamy na Ciebie. Data: 18 lipiec 
(niedziela) w godz. 9:00 do 14:00. 

Miejsce: plac Zamkowy/obok fontanny przed 
budynkiem Urzędu Miejskiego

WANDA BRUSIŁO KOORDYNATOR 
GMINNE BIURO SPISOWE MIASTO OŁAWA

MOBILNY PUNKT SPISOWY 
DLA OŁAWIAN

Nowy żłobek 
coraz bliżej
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Wakacje już formalnie 
rozpoczęte, więc 
wypływamy na szersze 
wody - tym razem do 
Łowicza, gdzie kilkaset 
kilometrów od morza 
Marcin Klimczak buduje 
swój jacht, którym 
w pojedynkę chce okrążyć 
Ziemię, bez zawijania 
do portów. Jeśli mu się 
uda, będzie pierwszym 
człowiekiem, który to 
zrobi własnoręcznie 
zbudowaną jednostką

- Była wtedy ładna pogo-
da, spokój na morzu, nikogo 
w zasięgu wzroku - opo-
wiada o swoim poprzednim 
rejsie. - I nagle ktoś mnie 
puka w plecy. Co jest?! Pierw-
sze wrażenie było straszne. 
O mało zawału nie dostałem! 
Potem okazało się, że to ryby 
latające. A latają stadami, 
uciekając przed drapieżni-
kami. Są w stanie przelecieć 
500-600 metrów. Były okresy, 
że dziennie wyrzucałem z łód-
ki 20-30 ryb. Da się je jeść.

Dla takich przygód wraca 
na morza i oceany. Z nowym 
pomysłem. Jest dość prosty 
- chce wypłynąć z Gdańska 
i do Gdańska wrócić po 300 
dniach, mając za sobą około 
24 tys. mil morskich, z czego 
16 tys. w bardzo trudnych 
warunkach. Najpierw przez 
Atlantyk, dookoła Przylądka 
Dobrej Nadziei, przez Ocean 
Indyjski, na południe od Ta-
smanii i Nowej Zelandii, przez 
wody Pacyfiku, dookoła Przy-
lądka Horn - i z powrotem na 
północ. Aby sukces był pełny, 
nie może w tym czasie zawitać 
w żadnym z portów po drodze. 
Cały czas musi przebywać na 
wodach międzynarodowych.

- Jeżeli zawinę gdzieś do 
portu, to będę jednym z kil-
kunastu milionów ludzi, któ-
rzy opłynęli kulę ziemską 
- mówi. - Jeśli nie zawinę do 
żadnego portu, a płynąłbym 
na kupionej łódce, to byłbym 
jednym z kilkunastu na świe-
cie, którym się to udało. Ale 
na własnoręcznie zrobionym 
jachcie nie dokonał tego dotąd 
nikt. Chcę być pierwszy.

Ma już za sobą spore do-
świadczenie. W 2017 roku sa-
motnie przepłynął Atlantyk ło-

dzią, którą też sam zbudował. 
Na ten nowy rejs stara łódka, 
50-metrowa Lilu, już by się 
nie nadawała. Nowa, zapro-
jektowana przez inżyniera 
Maderskiego ze Szczecina, ma 
8 metrów i wygląda inaczej 
niż poprzedniczka. Klimczak 
postanowił wzmocnić nie-
które elementy kadłuba, dna 
i burt, stosując grubszą sklej-
kę, niekiedy dodając warstwy 
wzmacniające. Bo - jak oce-
nił - projektant robił zwykłą 
łódkę rekreacyjną, a ta ma 
przepłynąć rejon „ryczących 
czterdziestek” i „wyjących 
pięćdziesiątek”. Na rufie wi-
dać konstrukcję na trzy panele 
słoneczne zamiast pierwotnie 
planowanego jednego. Dodał 
też osłonę od wiatru i deszczu 
nad częścią kokpitu. - Ja tu 
będę żył 10 miesięcy, więc 
jakiś komfort muszę mieć - 
mówi.

Dobudował też dwa uchwy-
ty pod wiatraki - to będą kolej-
ne źródła energii elektrycznej. 
Każde podłączone do osobne-
go akumulatora, z możliwo-
ścią ich przepinania. Sam to 
zaprojektował. 

Niedawno laminował po-
kład, precyzyjnie - jak dziś 
spojrzy się na jacht, ciężko 
uwierzyć, że powstaje siłami 
jednego człowieka, w hanga-
rze 300 km od morza, a nie 
w jednej z profesjonalnych 
stoczni jachtowych, z których 
Polska słynie. Jak wyliczył, 
przepracował już przy swojej 
łódce ponad 2000 godzin. 
Na pewno potrzeba jeszcze 
kilkaset.

Buduje głównie z własnych 
pieniędzy - prowadzi sklep 
zoologiczny w Łowiczu - 
i datków od niewielu sponso-
rów. Covid skutecznie zabił 
aktywność wielu firm w tym 
zakresie. - Nie mam pojęcia, 
ile ostatecznie to będzie kosz-
towało - szczerz mówi pasjo-
nat. - Jestem w stanie wydać 
na ten cel wszystko, co mam 
i co będę miał w najbliższym 
czasie. Będzie kosztowała 
dokładnie tyle, ile się w nią 
włoży. 

A wydatki są ogromne. Je-
den taki wiatrak wytwarzający 
energię elektryczną to 3,5 tys. 
zł, akumulatory, wytrzymu-
jące do 7 tys. ładowań - to 
koszt rzędu 20 tys. zł. Tele-
fon satelitarny z prawem do 
transmisji - blisko 10 tys. zł, 
maszt z kompletnym oprzy-
rządowaniem metalowym - 
kolejne kilkadziesiąt tysięcy, 
żagle - 35 tys., silnik - 55 tys.

Parę tygodni temu w specja-
listycznym zakładzie odbyły 
się już przymiarki do instalacji 
masztu - ostatecznie będzie on 
jednak zamontowany dopiero 
w porcie, tuż przed wypły-
nięciem w rejs. Rozpoczyna 
się kładzenie instalacji i wy-
posażanie wnętrza. Klimczak 
ocenia, że to potrwa znacznie 
krócej niż prace przy kon-
strukcji kadłuba. 

Od lipca nastąpiło praw-
dziwe przyspieszenia. Już 
nie tylko popołudniami, czyli 
po 7-8 godzin dziennie, a od 
rana, czyli nawet po 15 godzin 
dziennie będzie pracował przy 
jachcie. To konieczne, aby 
wrześniowy termin startu był 
realny, co pozwoli wpłynąć 
na półkulę południową po 
tamtejszej zimie. 

- Wbrew obiegowym opi-
niom płynąc samemu wcale 
nie jest trudno czy nudno - 
mówi. - To realizacja moich 
marzeń z młodości, potrzeba 
ich spełnienia. Swoje marze-
nia trzeba spełniać. Każdy 
może, jeśli tylko naprawdę 
chce. Owszem, rejs jest na-
prawdę poważny i trudny, 
choć jak komuś palcem na 
mapie pokazuję, to jest tylko 
„tu, tu i tu”, potem „wpływam 
tu” i już jestem z powrotem. 

Podczas poprzedniego rej-
su najbardziej bał się udaru 
słonecznego. Lubi słońce, ale 
chodził w kurtce, z kapturem 
na głowie, w okularach. Cie-
nia wtedy na pokładzie nie 
było za wiele - teraz będzie 
trochę więcej. 

Gdy wystartuje, nie płynie 
najkrótszą drogą przez kanał 
La Manche. 

- To z powodu snu - tłu-
maczy. - W poprzednim rej-
sie spałem kilka czy nawet 
kilkanaście razy na dobę, 
ale po 15 minut. To jest ten 
czas, kiedy wiem, że płynę 
w bezpiecznym miejscu i z 
nikim się nie zderzę. A tutaj, 
przez kanał La Manche, jest 
za duży ruch. Gdyby to był 
koniec rejsu, to jeszcze... 
Ale to jest początek, więc 
mój organizm nie będzie 
przestawiony na takie funk-
cjonowanie, stąd płynę górą. 

A podczas sztormu, któ-
rych nie brakuje na oce-
anach?

- Jak jest sztorm, wtedy 
2-3 dni się nie śpi, trzeba 
pilnować kursu.

Żywność suchą już zamówił 
u kilku producentów, żeby 
dieta była urozmaicona. Wodę 
bierze w półlitrowych butel-
kach, które po opróżnieniu 
pozostaną pod pokładem jako 
zbiorniki wypornościowe. 

- Wszystko trzeba zabrać 
ze sobą, więc także i wodę 
do picia - tłumaczy. - Ile 
jej muszę mieć? 2 litry na 
dobę, czyli 600 litrów. I tyle 
wezmę. W poprzednim rej-
sie miałem też na pokładzie 
trochę brandy, rum i whisky, 
ale ani grama nie wypiłem. 
Czas może i był, ale podczas 
rejsu jest takie przeświadcze-
nie, że zawsze coś się może 
stać nieprzewidywalnego, 
więc człowiek jest cały czas 
podminowany, trzeba mieć 

kontrolę nad całością. Nigdy 
nie można odpuścić i pozwo-
lić sobie na luz. 

Pan Marcin bierze w rejs 
także wędkę, aby na miejscu 
wyciągać z wody ryby, które 
mają być ważnym skład-
nikiem diety. Ale obok ryb 
będzie i wieprzowina. 

- Kolega ma kuchnię, ku-
puję więc świniaka, on go 
przerobi, zrobię słoiki i będzie 
dobre jedzenie - zapewnia pan 
Klimczak. 

- A świniak już wie, że „pły-
nie w rejs”?

- Jeszcze nie...

Jerzy KamińsKi 
jkaminski@gazeta.olawa.pl

Chce tym jachtem okrążyć Ziemię. 
I być pIerwsZy

Z dumą patrzy na swoje dzieło, które wkrótce ma być zwodowane
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Już dziś sporo ludzi interesuje się nietypowym rejsem, nietypowym jachtem i nietypowym żeglarzem. Nawet 
przychodzą do hangaru, aby popatrzeć na postępy pracMarcin Klimczak „u siebie”
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URZ¥D MIASTA I GMINY

JELCZ-LASKOWICE
strona dofi nansowana 

z budżetu miasta i gminy 
Jelcz-Laskowice

W INTERNECIE:
www.jelcz-laskowice.pl  
poczta elektroniczna: 
um.info@jelcz-laskowice.pl

Biuletyn Informacji Publicznej 
http://www.um.jelcz-laskowice.fi nn.pl/

informacje

Klinika Leczenia Niepłodności 
INVICTA we Wrocławiu jest reali-
zatorem programu polityki zdro-
wotnej „Leczenie niepłodności 
metodą zapłodnienia pozaustro-
jowego in vitro dla mieszkańców 
Gminy Jelcz-Laskowice w latach 
2021-2023”

Pary mieszkające i zameldowane 
w gminie Jelcz-Laskowice, mogą 
skorzystać z dofi nansowania zabie-
gów in vitro w tej placówce. 

WARUNKI 
SKORZYSTANIA 

Z PROGRAMU 

Z dofi nansowania zabiegów in vi-
tro mogą skorzystać niepłodne pary:

* u których stwierdzono nie-
płodność kobiety i/lub mężczyzny 
i wyczerpały się lub nie istnieją inne 
metody jej leczenia;

* zameldowane i zamieszkałe 
w gminie Jelcz-Laskowice od co 
najmniej 12 miesięcy. Pacjenci 
muszą ponadto spełniać następujące 
kryteria:

1. wiek kobiety mieści się w prze-
dziale 20-43 lat, wiek mężczyzn nie 
jest określony,

2. zostały zakwalifikowane do 
leczenia niepłodności metodą za-
płodnienia pozaustrojowego przez 
realizatora programu, zgodnie z wy-
tycznymi Polskiego Towarzystwa 

Medycyny Rozrodu i Embriologii 
i zgodnie z Ustawą o leczeniu nie-
płodności z dnia 25 czerwca 2015 
roku,

3. wypełniły oświadczenia o zgo-
dzie na przetwarzanie danych osobo-
wych oraz o pozostawaniu w związku 
małżeńskim lub partnerskim. 

ZAKRES 
DOFINANSOWANIA

Przewiduje się dofinansowanie 
w wysokości do 5.000 zł do proce-
dury in vitro.

Procedura zapłodnienia pozaustro-
jowego z wykorzystaniem własnych 
gamet pary (komórek jajowych 
i nasienia) lub z wykorzystaniem 
nasienia dawcy: 

* kwalifikacja par do udziału 
w programie oraz wykonanie badań, 

do których obliguje Ustawa o le-
czeniu niepłodności;

* kontrolna stymulacja jajeczko-
wania prowadząca do uzyskania ko-
mórek jajowych o pełnym potencjale 
rozrodczym;

* punkcję jajników, tj. pobranie 
komórek jajowych pod kontrolą 
ultrasonografi i;

* znieczulenie ogólne podczas 
punkcji;

* pozaustrojowe zapłodnienie ko-
mórki jajowej i nadzór nad rozwojem 
zarodka;

* hodowlę zarodków;
* transfer zarodków do jamy 

macicy;
* przechowanie zarodków o pra-

widłowym rozwoju, które nie zostały 
przeniesione do macicy, przez 1 rok.

Procedura zapłodnienia pozaustro-
jowego z wykorzystaniem komórek 
anonimowej dawczyni:

* przeprowadzenie kwalifikacji 
pary i wykonanie wymaganych usta-
wowo badań;

* pozaustrojowe zapłodnienie 
komórek jajowych od anonimowej 
dawczyni i nadzór nad rozwojem 
zarodków in vitro;

* hodowla zarodków; 
* transfer zarodków do jamy 

macicy w cyklu świeżym, jeśli 
sytuacja kliniczna pacjentki na to 

pozwala w ocenie lekarza prowa-
dzącego;

* przechowanie zarodków o pra-
widłowym rozwoju, które nie 
zostały przeniesione do macicy, 
przez 1 rok.

Procedura adopcji zarodka:
* przeprowadzenie kwalifikacji 

pary i wykonanie wymaganych usta-
wowo badań;

* przygotowanie i transfer zarod-
ków do jamy macicy.

Program fi nansowany z budżetu 
gminy Jelcz-Laskowice do wysoko-
ści 5000 zł do procedury, pozostały 
koszt poniosą uczestnicy programu. 
Z dofinansowania wyłączona jest 
wizyta lekarska przed kwalifi kacją 
do programu. Możliwa jest nato-
miast refundacja leków w ramach 
programu. Pacjenci ponoszą koszty 
dodatkowych konsultacji specja-
listycznych, a także jeśli wystąpią 
wskazania, dodatkowych procedur 
(zabiegowych, embriologicznych, 
diagnostycznych) oraz transferów 
kriokonserwowanych zarodków.

WARUNKI 
FORMALNE

Kwalifikacja do programu od 
strony formalnej będzie wymagała 
od pacjentów:

* potwierdzenia, że para w dniu 
kwalifikacji do programu jest za-
meldowana i zamieszkuje w gminie 
Jelcz-Laskowice przynajmniej od 
roku (zaświadczenie z Urzędu Miasta 
i Gminy);

* podpisania oświadczenia o zgo-
dzie na przetwarzanie danych oso-
bowych;

* podpisania oświadczenia o pozo-
stawaniu w związku małżeńskim lub 
partnerskim (zgodnie z defi nicją daw-
stwa partnerskiego określoną w art.2 
ust.1 pkt.8 ustawy z dnia 25 czerwca 
2015 r. o leczeniu niepłodności);

* podpisania dokumentów dot. 
leczenia (informatory, zgody).

REALIZACJA 
KOLEJNYCH ZABIEGÓW

Para będzie mogła skorzystać 
z trzech procedur in vitro przez cały 
okres trwania programu tj. w latach 
2021-2023. Przystąpienie do kolejnej 
procedury będzie możliwe dopiero po 
wykorzystaniu wszystkich zarodków 
z poprzedniej.

Z UP. BURMISTRZA
MAREK SZPONAR 

ZASTĘPCA BURMISTRZA

„In vitro” dla mieszkańców 
gminy Jelcz-Laskowice

Burmistrz Jelcza-Laskowic działając na podstawie art. 35, 
ust. 1 ustawy z dnia 21.08.1997 r. 

o gospodarce nieruchomościami podaje do publicznej 
wiadomości, że na tablicy ogłoszeń przed siedzibą Urzędu 
Miasta i Gminy w Jelczu-Laskowicach przy ul. Witosa 24, 
zostały wywieszone na okres od dnia 08.07.2021 r. do dnia 
29.07.2021 r. wykazy nieruchomości przeznaczonych do 
sprzedaży w celu poprawy warunków zagospodarowania 
nieruchomości sąsiednich.

Wykazy zostały opublikowane również na stronie 
BIP http://www.um.jelcz-laskowice.fi nn.pl

Z UP. BURMISTRZA
ROMUALD PIÓRKO

ZASTĘPCA BURMISTRZA

Nieruchomości 
do sprzedaży

Miejsko-Gminne Centrum 
Kultury zachęca do obejrzenia 
cyklu kilkuminutowych filmów 
edukacyjnych pt. „Co za historia! 
Wynalazcy w naszym mieście”, 
które zostały wykonane przez 
specjalistów z Narodowego 
Muzeum Techniki w Warszawie, 
na zaproszenie MGCK, w ramach 
projektu „Nasza okolica tropem 
wynalazców”

Filmy w przystępny sposób opowia-
dają historie o patronach jelczańskich 
ulic. W każdym odcinku na odbiorców 
czeka spora dawka najważniejszych 
faktów historycznych oraz poczucia 
humoru. Pomaga w tym narrator - 
animowany robot NMT-21. Filmy są 
wykonane metodą animacji, zawierają 
bogaty skład grafi czny, liczne zdjęcia 
i ilustracje, a także portrety wynalaz-
ców. Twórcy starali się, aby zachęcić 
widzów do dalszego, samodzielnego 
zgłębiania wiedzy. Filmy są dostępne 
na Facebooku, YouTube oraz stronie 
internetowej Miejsko-Gminnego Cen-
trum Kultury.

(MAN)

Genialni konstruktorzy 
w animowanych opowieściachOd 6 lipca br. mieszkańcy sołectw 

gminy Jelcz-Laskowice mogą ponownie 
wynajmować świetlice, które wyłączono 
z użytkowania ze względu na epidemię 
koronawirusa

Obecnie mniejsze liczby zakażeń umoż-
liwiają wynajem, który będzie się odbywał 
w warunkach zachowania obostrzeń sanitar-
nych. Wynajmujący zobowiązują się do tego 
pisemnie, podpisując specjalne oświadczenie. 

Informacje o dostępności terminów oraz 
druki do wypełnienia w związku z wynaj-
mem, można otrzymać bezpośrednio u soł-
tysa miejscowości

(UMIG)

Wynajem świetlic

Burmistrz Jelcza-Laskowic działając na podstawie art. 35, 
ust. 1 ustawy z dnia 21.08.1997 r. 

o gospodarce nieruchomościami podaje do publicznej 
wiadomości, że na tablicy ogłoszeń przed siedzibą Urzędu 
Miasta i Gminy w Jelczu-Laskowicach przy ul. Witosa 24, 
został wywieszony na okres od dnia 05.07.2021 r. do dnia 
26.07.2021 r. wykaz nieruchomości przeznaczonych do 
dzierżawy na cele rolne na rzecz dotychczasowych dzier-
żawców.

Wykaz został opublikowany również na stronie BIP 
http://www.um.jelcz-laskowice.fi nn.pl

Z UP. BURMISTRZA
ROMUALD PIÓRKO

ZASTĘPCA BURMISTRZA

Nieruchomości 
do dzierżawy
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Jelcz-laskowice 
Charytatywnie 

Z wykształcenia jest 
wuefistą, a od niedawna 
pracuje w Publicznej 
Szkole Podstawowej 
nr 3 jako nauczyciel 
wspomagający. Robert 
Ćwikliński po raz kolejny 
organizuje Kibicowską 
Wyprawę. Chce zebrać 
30 tysięcy dla chorego 
Ignasia

W tym roku na rowerze 
pojedzie do Czech i Słowa-
cji. Wystartował 14 lipca. 
W planach ma przejechanie 
około 2500 kilometrów. Za 
nim jest już sześć podobnych 
akcji. W 2014 roku zebrał 15 
000 zł na hospicjum, w 2015 
- 20 000 zł fundację DOM 
zajmującą się dziećmi z po-
rażeniem mózgowym, w 2016 
- 30 000 zł na hospicjum dla 
dzieci (jechał wtedy do Anglii 
z Opola), w 2017 - 25 000 
zł dla przyjaciela chorego 
na raka - przepłynął całą 
Odrę kajakiem, bo po dwóch 
dniach ruszyć rowerem dla 
małej Amelki, która urodziła 
się bez gałki ocznej - dla niej 
zebrał 30 000 zł, a w 2018 - aż  
108 000 zł na odbudowę 
domu dziecka. Za każdym 
razem przejeżdżał tysiące ki-
lometrów na dwóch kółkach. 
Jedynym wyjątkiem była 
akcja w 2017 roku, kiedy 
to pokonał 750 kilometrów 
kajakiem po dorzeczu Odry. 

Dlaczego Kibicowska Wy-
prawa? Robert jest piłkarskim 
fanem. W trakcie swoich akcji 
spotyka się z sympatykami 
różnych drużyn, którzy prze-
kazują mu klubowe fanty na 
licytację. Tym razem ruszy 
śladem czeskich i słowackich 
klubów. 

- Pokonałem już blisko  
20 000 km w trakcie po-
przednich akcji - opowiada. 
- Łącznie z treningami to 
ponad 50 000 km w nogach. 
Udało nam się zebrać ponad 
210 000 zł na rzecz potrze-
bujących!

I to nie koniec! Już teraz 
w jego internetowej skar-
bonce dla chorego chłopca 
jest ponad 10 000 zł. Chcesz 
wpłacić? Możesz to zrobić 
przez stronę siepomaga.pl/
kibicowskawyprawa2021. 

Do kupienia są także wypra-
wowe kubki z logiem akcji. 
Szczegóły na facebooko-
wym fanpage`u „Kibicowska 
Wyprawa”(facebook.com/
kibicowskawyprawa).

Robert Ćwikliński od roku 
mieszka w Oławie i poza 
swoimi akcjami oraz pracą 
w szkole pracuje w Akade-
mii Piłkarskiej Galacticos. 
- W tym szalonym okresie 
pełnym lockdownów akty-
wizujemy grupy chłopców 
chcących grać w piłkę i upra-

wiać sport - mówi. - Treningi 
wznawiamy w sierpniu, pla-
nujemy również półkolonie 
dla dzieci z naszej okolicy. 
Zapraszamy serdecznie chcą-
cych się poruszać i przeżyć 
świetną przygodę z piłką. 

                *
Ignaś cierpi z powodu 

nieuleczalnej choroby ge-
netycznej, jaką jest zespół 
Pradera-Williego, zwany też 
zespołem wilczego głodu. Do 
końca życia odczuwał będzie 

palący głód i nigdy nie zazna 
uczucia sytości. To jednak 
niejedyny problem, z którym 
on i jego rodzice muszą się 
mierzyć. Chłopiec jest dziec-
kiem w spektrum autyzmu, 
wymaga stałej, intensywnej 
rehabilitacji ruchowej i lo-
gopedycznej. Ponadto hipo-
tonia, czyli wiotkości mięśni 
sprawia, że stan kręgosłupa 
Ignasia pogarsza się! Wiot-
kie mięśnie nie są w stanie 
nadążyć za wzrostem ciała, 
dlatego od kilku już lat zmaga 
się ze skoliozą.

Specjaliści zgodnie twier-
dzą, że powinien zacząć nosić 
gorset, specjalistyczne wkład-

ki do butów, a przede wszyst-
kim kontynuować rehabili-
tację, wyjeżdżać na turnusy 
i uczestniczyć we wszystkich 
możliwych zajęciach, które 
poprawią jego stan. 

- Dla nas, rodziców Ignasia, 
wydatki zdają się nie mieć 
końca - mówi jego mama 
Anna. - Nie jestem w stanie 
pogodzić się z tym, że od pie-
niędzy uzależniona jest dobra 
przyszłość mojego dziecka. 
Wraz z jego tatą prosimy, 
pomóż nam!

(kt)

Tysiące kilometrów  
w szczytnym celu

W tym roku Robert Ćwikliński pojedzie do Czech i Słowacji
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Chodzi o to, by pomóc Ignasiowi
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Jelcz-laskowice 
Inwestycja 

Rozpoczęła się budowa 
ronda na skrzyżowaniu 
ulic Oławskiej i Belgijskiej. 
Utrudnienia potrwają do 
grudnia 2021 roku

- Ulica Oławska w Jelczu-
-Laskowicach jest drogą po-
wiatową, jedną z najbardziej 
uczęszczanych w mieście - 
uzasadnia potrzebę realizacji 
inwestycji burmistrz Bogdan 
Szczęśniak. - Dlatego syste-
matycznie realizowana jest 
poprawa bezpieczeństwa na 
tej drodze (chodnik i ścieżka 
rowerowa z osiedla do stawu, 
oświetlenie ścieżki rowero-
wej, wyniesione przejście 
dla pieszych i doświetlenie 
wszystkich przejść dla pie-
szych). Kolejnym etapem ma-
jącym poprawić bezpieczeń-
stwo na tej drodze, zarówno 
pieszych i pojazdów, jest 
budowa tzw. małego ronda na 
skrzyżowaniu ulicy Oławskiej 
z Belgijską. Rondo to uspraw-
ni ruch na tym skrzyżowaniu, 
a przede wszystkim popra-
wi bezpieczeństwo. Zarząd 
powiatu oławskiego podjął 

decyzję o przebudowie tego 
skrzyżowania, jednak pod 
warunkiem dofinansowania 
tej inwestycji w wysokości 
50% przez samorząd J-L. 

Z budżetu gminy na ten 
cel przeznaczono 2,75 mln 
złotych, co stanowi dokładnie 
wspomniane 50%, realizo-
wanej wspólnie z samorzą-
dem powiatowym inwestycji, 
o której mówiło się w Jelczu-
-Laskowicach od wielu lat. 
Szczególnie po niebezpiecz-
nych sytuacjach, do których 
dochodziło na tym skrzyżo-
waniu. 

Od poniedziałku 12 lipca 
(choć wstępnie zapowiadano, 
że będzie to już od piątku 9 
lipca) przejazd ulicą Oławską 
z centrum J-L w kierunku 
stacji Orlen jest niemożliwy. 
W drugą stronę ruch póki co 
odbywa się normalnie. Wy-
znaczono objazdy przez ulicę 

Techników oraz przez Miło-
szyce. Uściślając obowiązuje 
ruch jednokierunkowy na ul. 
Oławskiej z Oławy w stronę 
Jelcza-Laskowic, nakaz jazdy 
w prawo z ul. Sowiej/Bażan-
towej/Jaskółczej oraz nakaz 
jazdy w lewo z ul. Weneckiej.

Prace mają potrwać do 
grudnia 2021 roku.

                *
Podczas ostatniej sesji RM 

radni zadali burmistrzowi 
kilka pytań, dotyczących 
tej inwestycji. Co usłyszeli 
w odpowiedzi? 

Krzysztof Woźniak: - Czy 
przebudowa skrzyżowania 
zakłada połączenie z rondem 
ścieżki rowerowej, która po-
wstała na ul. Belgijskiej? 

Romuald Piórko: - Tak, 
ścieżka rowerowa na Belgij-
skiej została wykonana do 
granic ronda. Będzie więc 

odpowiednie połączenie 
i przejazd. 

Ireneusz Stachnio: - Ile 
będzie zjazdów i wjazdów na 
rondo? Jak będzie wyglądała 
organizacja ruchu, jeśli chodzi 
o przecięcie drogi pieszo-
-rowerowej? Czy będzie tam 
jakaś sygnalizacja? Ten ciąg 
pieszo-rowerowy jest mocno 
uczęszczany we wszystkich 
porach dnia. 

Romuald Piórko: - Na pew-
no nie będzie tam żadnej 
sygnalizacji świetlnej. Tak 
jak na istniejącym już ron-
dzie Oławska-Chabrowa-
-Aleja Wolności będzie za to 
przejazd przez odpowiednio 
oznakowaną ścieżkę rowe-
rową. Oczywiście wszyst-
ko zostanie zorganizowane 
zgodnie z przepisami. Rondo 
będzie miało cztery wloty 
i wyloty - Oławska od strony 
Orlenu, Oławska od strony 

Centrum Sportu i Rekreacji, 
ulica na Osiedle Europejskie 
oraz Belgijska. Dodatkowo 
Belgijska będzie miała tak 
zwany prawoskręt bez ko-
nieczności wjeżdżania na 
rondo. Samochody ciężarowe, 
które będą jechały ze strefy, 
będą mogły w łatwy sposób 
zjechać w prawo w stronę 
w Oławy, bez potrzeby wjaz-
du na rondo. 

Ireneusz Stachnio: - Chciał-
bym jeszcze dopytać o dobu-
dowanie odcinka drogi, który 
wyeliminowałby bardzo nie-
bezpieczny wjazd do marketu 
Biedronka. W tej chwili sy-
tuacja wygląda tak, że mamy 
tam wiele kolizji. Czy plano-
wane jest wykonanie drogi od 
strony osiedla Europejskiego, 
tak by samochody mogły 
z niej korzystać? To nie jest 
pytanie dotyczące bezpośred-
nio kwestii ronda, ale myślę, 

że sprawa jest równie ważna. 
Romuald Piórko: - Zakres 

robót związanych z rondem 
tego zagadnienia nie obej-
muje, natomiast jako gmina 
projektujemy przebudowę 
wyjazdu z Biedronki. Cho-
dzi o zmniejszenie tam kąta 
nachylenia i modernizację 
odcinka, łączącego Bażanto-
wą z Oławską. Dodatkowo 
stworzymy prawoskręt przy 
wyjeździe z Biedronki. W ten 
sposób ten ruch uda się nieco 
usprawnić, natomiast lewo-
skręt pozostanie. 

Ireneusz Stachnio: - Być 
może istnieje jednak moż-
liwość przebudowy tej dro-
gi za Biedronką? Nie wiem 
jak to dokładnie wygląda na 
mapach, ale to raczej obszar 
należący do gminy. Lewo-
skręt z osiedla w kierunku 
Biedronki jest uciążliwy dla 
podróżujących w stronę Jel-
cza-Laskowic, ale także nie-
bezpieczny dla tych, którzy 
tam zjeżdżają. 

Romuald Piórko: - Na dziś 
nie jest to rozważane. Póki co 
musimy zrobić rondo, przebu-
dować to, o czym wspomnia-
łem, a potem będziemy się 
mogli zastanawiać, co dalej.

TeksT i foT.: kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Jest uciążliwie, ale ma być 
znacznie bezpieczniej

To na tym skrzyżowaniu powstaje rondo W kierunku Orlenu przejazd jest niemożliwy. W stronę Centrum Sportu i Rekreacji można jechać

Oława 
Z sesji 

Klub radnych”Koalicja” 
ma nową przewodniczącą 
i nie będzie to ostatnia 
zmiana

Na posiedzeniu Rady Miej-
skiej w Oławie 24 czerwca 
przewodniczący RM Krzysz-
tof Mazurek poinformował, że 
nową przewodniczącą klubu 
radnych „Koalicja” została Jo-
lanta Górska. Nikt z członków 
tego klubu na sesji nie podał 
przyczyny tej zmiany. 

Pytana po obradach o po-
wody Jolanta Górska powie-
działa, że to wspólna decyzja 
członków klubu. W wyniku 
dyskusji uznali, że funkcję 
przewodniczącego będą peł-
nić rotacyjnie aby każdy miał 
możliwość np. dłuższej wy-
powiedzi podczas sesji. Zde-
cydowali, że każda z czterech 
osób wchodzących w skład 

klubu, będzie piastował sta-
nowisko szefa przez trzy mie-
siące, a potem nastąpi zmiana. 

Do tej pory szefem klubu 
był radny Albert Zieliński, 

kolejnymi mają być Wanda 
Nosek i Piotr Łuciw.

(WK)

Zmiana przewodniczącego

Radna Jolanta Górska

Jelcz-laskowice 
Kultura 

Teatr Klinika Lalek zagra 
„Kosmiczną podróż Guliwera” 
z dedykacją dla dzieci, młodzieży 
i dorosłych

Spektakl wyróżnia się nietuzin-
kowymi, wielkimi elementami sce-
nograficznymi animowanymi przez 
profesjonalnych lalkarzy. Jak to 
zwykle w przedstawieniach tego typu 
teatrów bywa - są one wielowymiaro-
we, ponadczasowe, niosące przesłanie 
i głęboką treść ukrytą pod barwną, 
wizualną otoczką sceny. 

Na pokład statku Guliwera Miej-
sko-Gminne Centrum Kultury zapra-
sza o godz. 18.00 - 16 lipca 2021 r., 
na plac Jana Pawła II.

(cK)

Nieziemską, wakacyjną 
niespodziankę przygotowało M-GCK
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Powiat 
Zdrowie 

Od 1 września oławska 
podstacja Pogotowia 
Ratunkowego nie będzie 
mogła dłużej zajmować 
pomieszczeń Państwowej 
Straży Pożarnej. Co dalej!?

Jeden z ratowników me-
dycznych przekazał nam, że 
kierownictwo poinformowało 
pracowników o możliwym 
przeniesieniu oławskiej podsta-
cji...do Wrocławia. W praktyce 
oznaczałoby to, że z trzech 
obsługujących powiat karetek, 
jedna pozostałaby w Jelczu-
-Laskowicach, a dwie (dotych-
czas stacjonujące w Oławie), 
dojeżdżałyby do pacjentów 
z Wrocławia. 

- To byłby skandal - mówi 
ratownik. - Nie dość, że karetek 
jest mało, to mielibyśmy jesz-
cze dojeżdżać z Wrocławia. 
W głowie to się nie mieści. 
Byłem bardzo zaskoczony, gdy 
usłyszałem o tych planach. Tak 
naprawdę nie wiem czy miało-
by to być rozwiązanie tymcza-
sowe czy dłuższe, ale nawet 
jeśli tylko na jakiś czas, to 
pacjenci by ucierpieli. Proszę 
to nagłośnić, bo czas na znale-
zienie nowego lokum jeszcze 
jest. Niech starosta z naszym 
kierownictwem działają. 

O weryfikację tych donie-
sień poprosiliśmy Ryszarda 
Szymanowskiego, kierowni-
ka oławskiej podstacji. - Tak 
naprawdę powinienem pana 
odesłać do dyrekcji we Wro-
cławiu - powiedział. - Są pewne 

założenia, których nie można 
przeskoczyć, a jednym z nich 
jest fakt, że w strukturach musi 
funkcjonować podstacja. Nie 
da się jednak ukryć, że stacjo-
nujemy gościnnie w budynku 
Państwowej Straży Pożarnej. 
Mieliśmy umowę najmu do 
końca roku, a ze względu na to, 
że straż szykuje się do remontu 
dachu, na który już teraz do-
stała fundusze, będziemy tam 
tylko do końca sierpnia. Na ten 
moment nie wiem, jakie będą 
nasze dalsze losy. Na pewno 
nie należy od razu zakładać, 
że przeniosą nas nie wiadomo 
gdzie. Są określone czasy do-
jazdu i to jest podstawa funk-
cjonowania całego pogotowia. 
Na dziś trudno mi powiedzieć, 
gdzie będziemy od września. 
Nie sądzę, by skończyło się na 
Wrocławiu, ale co najważniej-
sze - nie ma takiej możliwości, 
by mieszkańcy pozostali bez 
zabezpieczenia medycznego. 
Tak jak wspomniałem, zawsze 
liczą się czasy dojazdów. Jeśli 
trzeba jeździmy w struktury 
opolszczyzny i tak samo oni 
jeżdżą do nas. Nie wyobra-
żam sobie takiej sytuacji, by 
Oławę zostawiono na pastwę 
losu. Trudno mi jednak mó-
wić o szczegółach, których 
po prostu jeszcze nie znam. 
Wiele będzie teraz zależało od 
pana starosty oraz dyrekcji we 

Wrocławiu. Obie strony będą 
musiały się porozumieć i zna-
leźć dobre rozwiązanie. 

Pytania przesłaliśmy rów-
nież bezpośrednio do Pogoto-
wia Ratunkowego we Wrocła-
wiu. To tam zapadną bowiem 
ostateczne decyzje. Krótki ko-
munikat odesłała Anna Koniec, 
zastępca dyrektora ds. admi-
nistracyjno-organizacyjnych: 
- 5 lipca Komenda Powiatowa 

Państwowej Straży Pożarnej 
w Oławie wypowiedziała Po-
gotowiu Ratunkowemu we 
Wrocławiu ze skutkiem na 
dzień 31 sierpnia 2021 umowę 
najmu na pomieszczenia przy 
ul. Kutrowskiego 20 w Oławie, 
w których obecnie stacjonują 
zespoły ratownictw medycz-
nego. Pogotowie Ratunkowe 
we Wrocławiu pismem z dnia 
8 lipca wystąpiło z prośbą do 

starosty oławskiego Zdzisława 
Brezdenia o pomoc w uzy-
skaniu lokalu dla zespołów 
ratownictwa medycznego, 
obsługujących powiat oławski. 

CO NA TO WSZyST-
KO STAROSTA? 

- Sprawa jest w toku - mówi 
Zdzisław Brezdeń. - W strażni-
cy będzie odbywał się remont, 

Od września bez karetek w Oławie!? 
Będą dojeżdżać z Wrocławia?

Nie wiadomo, gdzie od 1 września będą stacjonować ratownicy medyczni
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Jelcz-laskowice 
Rywalizacja 

10 lipca na strzelnicy 
Parku Strzeleckiego 
„Matczyna Góra” przy 
ul. Turniejowej odbyły 
się kolejne wewnętrzne 
zawody strzeleckie LOK

Tym razem uczestnicy ry-
walizowali o puchar burmi-
strza Jelcza-Laskowic. Panu-
jący upał nie był przeszkodą 
dla tych, którym chciało się 
w to wakacyjne przedpołu-

dnie poświęcić kilka godzin 
na uczestnictwo w strzelaniu. 
Kto tym razem był najlepszy?

W kategorii juniorów młod-
szych, strzelając z karabinu 
sportowego, z odległości 50 
metrów leżąc, pierwsze miej-
sce zajął Aleksander Cisło. 
Druga była Paulina Antos, 
a trzecia Klara Czachor.

Wśród juniorów, którzy 
również strzelali z karabinu 
sportowego, z odległości 50 
metrów leżąc, najlepszy był 
Kamil Ławniczak. Tuż za 

nim uplasowali się Mikołaj 
Tarnowski i Andrzej Antos. 

Seniorzy celowali do tarczy 
za pomocą karabina sporto-
wego, z odległości 50 metrów 
stojąc. Tym razem najskutecz-
niejszy był Jarosław Czachor. 
Świetnie strzelali też Karol 
Kawałko i Józef Ślusarczyk, 
którzy uplasowali się na kolej-
nych miejscach podium. 

Zwycięzcy zostali uho-
norowani pucharami oraz 
dyplomami pamiątkowymi 
ufundowanymi przez Urząd 

Miasta i Gminy w Jelczu-La-
skowicach. Nad prawidłowym 
i bezpiecznym przebiegiem 
zawodów oraz właściwym za-
chowaniem dzieci i młodzie-
ży czuwała grupa doświad-
czonych działaczy Miejsko-
-Gminnej Organizacji LOK. 
Następne zawody, na które 
adeptów strzelectwa sporto-
wego zaprasza prezes zarządu 
M-G LOK J-L Jacek Mikołaj-
czyk, odbędą się w pierwszą 
powakacyjną sobotę - 4 wrze-
śnia o godz. 10.00.

(kt)

W upale do tarczy

Najlepsi strzelcy zawodów 10 lipca
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więc miejsce, gdzie stacjonują 
ratownicy będzie musiało być 
zmienione. Jak to się potoczy? 
Jeszcze nie wiem, ponieważ 
sprawa jest bardzo świeża. 
Przeniesienia do Wrocławia nie 
można wykluczyć, bo jeśli nie 
znajdziemy tu dla nich miejsca, 
to będą musieli dojeżdżać stam-
tąd. Ale póki co nie przesądzał-
bym tego scenariusza. Sprawa 
jest w toku, ostateczna decyzja 
nie będzie należała do mnie, 
choć oczywiście robię co mogę, 
by rozwiązać ten problem. Tak 
naprawdę wszystko leży w ge-
stii Pogotowia Ratunkowego, 
które ma podpisaną umowę ze 
szpitalem, z której musi się na-
leżycie wywiązać. Jako starosta 
mogę wspierać w poszukiwaniu 
nowego miejsca i właśnie to 
robię. Mam też umówioną 
rozmowę z wojewodą w tej 
sprawie i myślę, że na początku 
przyszłego tygodnia będę mógł 
powiedzieć więcej. 

Na ten moment ciężko 
o szczegóły, gdyż jak pod-
kreślają wszystkie strony, 
ostateczne decyzje jeszcze 
nie zapadły. Wiadomo, że od 
września podstacji nie będzie 
już w budynkach Państwowej 
Straży Pożarnej. Przeniesienie 
do Wrocławia wydaje się sce-
nariuszem najbardziej pesymi-
stycznym, ale nie jest jedynym 
branym pod uwagę. Ze słów 
starosty wynika, że poszukiwa-
nia lokum na terenie powiatu 
trwają. Będziemy monitorować 
tę sprawę. Więcej wkrótce.

kamil tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl
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JELCZ-LASKOWICE 
Nowe technologie 

Koniec z zalegającymi 
odpadami i odpowiedzial-
nością zbiorową za śmieci 
na osiedlach? Jelczańska 
firma wymyśliła inteli-
gentne kosze, które mają 
pomóc zachować czystość 
i obniżyć opłaty. Samorzą-
dowcy już zapoznali się 
z tematem

Na początku lipca w Jel-
czu-Laskowicach odbył się 
zjazd Pracowni Samorządo-
wej Fundacji Batorego, czyli 
50 samorządowców różnych 
miast i gmin Polski, którzy 
zakwalifi kowali się do projek-
tu. Celem jest wprowadzenie 
w gminach modelu funkcjo-
nowania samorządu otwartego 
na współpracę i dialog ze spo-
łecznością lokalną. Podczas 
warsztatów, szkoleń i spotkań 
organizowanych w ramach 
Pracowni wymieniają się do-
świadczeniami, problemami, 

spostrzeżeniami i przy pomocy 
ekspertów z różnych dziedzin 
szukają nowych rozwiązań, 
odpowiadających na współ-
czesne wyzwania i potrzeby 
lokalnych społeczności. 

Radny gminy J-L Jacek 
Załubski jest jedynym samo-
rządowcem z naszego regionu, 
który wziął udział w projekcie 
i to z jego inicjatywy pierwsze 
spotkanie grupy „na żywo”, 
odbyło się w powiecie oław-
skim. Trwało od czwartku do 
soboty i jak podkreśla rajca 
- było bardzo konstruktywne. 
Podejmowane tematy to m.in. 
gospodarka przestrzenna, or-
ganizacja transportu publicz-
nego, media społecznościo-
we, ale też gospodarowanie 
odpadami. W ramach tego 
bloku tematycznego uczest-
nicy odwiedzili firmę Stel-
weld, gdzie zaprezentowany 
został prototyp inteligentnego 
pojemnika do selektywnej 
zbiórki odpadów. Pomysło-
dawcą nowoczesnego, obecnie 
jedynego na świecie tak du-
żego i funkcjonalnego kosza 
jest Luiza Bortkiewicz, prezes 
fi rmy Idealbin. 

- Pomysł na inteligentny 
pojemnik zrodził się z pro-
blemów zgłaszanych przez 
mieszkańców osiedli - mówi. 
- Utrudniony dostęp, przepeł-
nione pojemniki, brak wła-
ściwej segregacji oraz wciąż 
rosnące ceny to problemy, 
które cały czas narastają. Na-
sze pojemniki mają to zmienić 
co będzie korzyścią dla miesz-
kańców, samorządów, a przede 
wszystkim dla środowiska. 
Dzięki autoryzowanemu do-
stępowi, monitorowaniu ilości 
wyrzucanych śmieci zniknie 
problem odpowiedzialności 
zbiorowej. W konsekwencji 
doprowadzi do tego, że wszy-
scy naucza się dobrze segrego-
wać odpady. 

Kosze Idealbin przeznaczo-
ne są do selektywnej zbiórki 
papieru, plastiku i metali, szkła 
oraz odpadów zmieszanych. 
Ważą, a dzięki wbudowanej 
sztucznej inteligencji będą 
mogły rozpoznać rodzaj wy-
rzucanych śmieci i wskazać 
błędy w sortowaniu. W aplika-
cji na indywidualnym koncie 
mieszkańca, każdy będzie miał 
wgląd w informacje dotyczące 
ilości wyrzucanych śmieci 
i poziomu segregacji. Każdy, 
kto będzie korzystał z takiego 

kosza, otrzyma kartę dostępu 
oraz możliwość zalogowania 
się w aplikacji. 

Inteligentne pojemniki jesz-
cze nie są produkowane ma-
sowo. Obecnie fi rma czeka na 
patent i stosowne certyfi katy. 
Za kilka tygodni w J-L ruszy 
też program pilotażowy te-
stowania pojemników. Z ini-
cjatywy Jacka Załubskiego 
temat przedstawiono władzom 
miasta i już na przełomie 
sierpnia i września pierwsze 

inteligentne pojemniki staną 
najpierw na jednym, a później 
dwóch kolejnych jelczańskich 
osiedlach. Wcześniej jednak 
fi rma zamierza przeprowadzić 
akcję informacyjno-edukacyj-
na wśród mieszkańców.

Szczegóły niebawem. Póki 
co nie wiadomo na którym 
osiedlu kosze pojawią się 
najszybciej.

TEKST I FOT.: 
KAMIL TYSA 

ktysa@gazeta.olawa.pl

Inteligentne śmietniki z J-L, 
JEDYNE TAKIE NA ŚWIECIE

Luiza Bortkiewicz i Szymon Stelczyk zaprezentowali działanie inteligentnego pojemnika na śmieci. Jego 
prototyp stoi przy fi rmie Stelweld w J-L, gdzie powstał

Po włożeniu do wnęki worka z śmieciami kosz waży ilość i sprawdza 
jakość wyrzucanych odpadów

Aby pojemnik się otworzył i można było wrzucić do niego śmieci, 
każdy mieszkaniec będzie musiał najpierw wczytać swoją kartę 
identyfi kacyjną

Przednia ściana kosza się otwiera tak, by fi rma wywożąca odpady bez 
problemu mogła wyjąć i opróżnić znajdujący się w środku pojemnik

Z inicjatywy radnego Jacka Załubskiego (piaty od prawej) samorządowcy z Pracowni Samorządowej 
Fundacji Batorego spotkali się w Jelczu-Laskowicach
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OŁAWA 
Sukcesy 

Trzymający w napięciu 
thriller z pierogiem w roli 
głównej zapewnił indeks 
na uczelnię jeszcze przed 
maturą. Rozbity mikser 
i kulinarne rozmowy 
z tatą zainspirowały temat 
i... dały odpowiedź na 
pytanie, dlaczego pie-
rogi wypływają podczas 
gotowania

Otwarty Międzyszkolny 
Konkurs Fizyczny im. Bożeny 
Koronkiewicz, dla uczniów 
szkół średnich w tym roku 
odbył się po raz 17. Od lat 
z sukcesami biorą w nim 
udział uczniowie Liceum 
Ogólnokształcącego im. Jana 
III Sobieskiego w Oławie, 
wychowankowie Jolanty Gór-
skiej, nauczycielki i pasjonatki 
fi zyki. Tak było i tym razem. 
Szkołę reprezentowały dwie 
dziewczyny - Julia Świerczok, 
uczennica klasy II czterolet-
niego LO i Barbara Parzonka, 
tegoroczna absolwentka. Obie 
przeszły przez pierwszy etap 
i dostały się do drugiego. Po-
nadto Basia została laureatką 
i uzyskała indeks na Uniwer-
sytet Wrocławski, na wydział 
fi zyki i astronomii. 

Nie zdecydowała jeszcze 
czy skorzysta z wygranej, 
bo jak mówi zastanawia się 
nad studiami na Politechnice 
Wrocławskiej. Oprócz fi zyki 
interesuje się również informa-
tyką dlatego też rozważa naukę 
na kierunkach związanych 
z tą dziedziną zwłaszcza, że 
jest jednym z czterech tego-
rocznych maturzystów, w tym 

jedyną dziewczyną, która 
zdawała na maturze w LO 
informatykę.

Skąd zainteresowanie przed-
miotami ścisłymi? - Głównie 
przez tatę - mówi. - W domu 
wszyscy są raczej ścisłow-
cami, ale to tata od dziecka 
zadawał różne pytania, za-
gadki i prowokował rozmowy 
w kierunku, dlaczego to czy 
tamto dzieje się tak, a nie 
inaczej. Fizyka i matematyka 
zawsze więc była w kręgu 
moich zainteresowań. Później 
przyszła szkoła i zachęty od 
pani Górskiej. 

Basia brała udział w róż-
nych konkursach, ale w tym 
międzyszkolnym... po raz 
pierwszy, co jak mówi było 
ciekawym doświadczeniem, 

ponieważ pierwszy raz spo-
tkała się z sytuacją, że sama 
mogła wybrać temat pracy 
konkursowej. A, że lubi też 
gotować i piec to właśnie 
w kuchni narodził się temat. 
- Zbiłam w domu mikser i za-
częliśmy z tatą rozmawiać 
na temat gotowania - mówi 
z uśmiechem. - W pewnym 
momencie zaczęłam się za-
stanawiać, dlaczego pierogi 
wypływają podczas gotowania 
i uznałam, że to może być 
fajny temat do udowodnienia. 
Żeby było jeszcze ciekawiej 
zaprezentowała go w formie 
thrillera - zagadki detektywi-
stycznej, odpowiadając m.in. 
na pytania dlaczego inne pro-
dukty typu ziemniaki nie wy-
pływają podczas gotowania. 

Konsultantem i pomocą przy 
przygotowaniach do konkursu 
była nauczycielka Jolanta 
Górska, która od lat rozbudza 
w swoich uczniach zainte-
resowanie fizyką i zachęca 
do rozwoju w tej dziedzinie. 
- Basia niesamowicie i w bar-
dzo ciekawy sposób przed-
stawiła wybrany temat, nie 
mówiąc o tym, że sama lepiła 
te pierogi, gotowała, mierzy-
ła temperatury itd. - mówi 
Górska. - To nie była sucha 
prezentacja, a szereg badań, 
które przy tym przeprowa-
dziła, pokazując to w bardzo 
interesujący i zabawny sposób. 
Ona we wszystkim, co robi 
jest profesjonalistką. Nigdy 
niczego nie robi po łebkach. Za 
każdym razem gdy bierze się 

za coś jest to tak perfekcyjnie 
wykonane, że czasem nawet 
mi trudno jest cokolwiek do-
dać.

Nauczycielka mówi, że 
w tym roku konkurs był wy-
jątkowy. Ze względów epi-
demiologicznych odbywał 
się zdalnie, co było dodatko-
wym utrudnieniem ze wzglę-
dów technicznych - przerwa 
w łączach dyskwalifi kowała 
uczestnika. Z tego jednak po-
wodu, że odbywał się online 
zgłosiło się więcej niż zwykle 
osób z całej Polski i konkuren-
cja była wyjątkowo duża. - To, 
że obie dziewczyny z naszego 
liceum dostały się do fi nału, 
a Basia został finalistką to 
naprawdę ogromny sukces, 
a dla naszej szkoły duże wy-
różnienie - dodaje z dumą 
Jolanta Górska i przyznaje, 
że nieco łatwiej jest uczniom 
z klas maturalnych ponieważ 
mają opanowany odpowiedni 
zakres materiału. Zadania kon-
kursowe wymagają bowiem 
większej wiedzy niż podstawa 
programowa. Młodszym jest 
więc trudniej. Tym bardziej 
więc ogromnym sukcesem 
jest wejście do finału Julki 
Świerczok. 

Jolanta Górska od dwóch 
lat zgłasza do konkursu mak-
symalną liczbę uczniów, czyli 
dwóch. Ci którzy zdobędą naj-
większą liczbę punktów wcho-
dzą do fi nału. W tamtym roku 
w gronie fi nalistów znalazły 
się Izabela Michalak i Klau-
dia Jaworek, która została też 
laureatką konkursu i otrzymała 
indeks na Uniwersytet Wro-

cławski. We wcześniejszych 
latach liceum reprezentowali 
- Wojciech Strzelecki, który 
wszedł do fi nału i zdobył na-
grodę publiczności. Kacper 
Jóźków - wygrał konkurs oraz 
zdobył nagrodę publiczności, 
a w roku 2016 Wojciech Nie-
wiadomski, który jako laureat 
uzyskał indeks i rozpoczął, 
studia na astronomii na Uni-
wersytecie Wrocławskim, 
bo jak mówi Jolanta Górska, 
astronomia była i jest jego 
ogromną pasją. Już kilka lat 
temu przeprowadzał samo-
dzielne badania i obserwował 
różne zjawiska astronomiczne. 

- Tak, jestem bardzo dumna 
ze swoich uczniów - mówi 
nauczycielka. - Od 2016 są 
laureatami albo też fi nalistami 
tego konkursu. Radzą więc 
sobie świetnie. Cieszę się 
również z tego, że dobrze się 
przy tym bawią. Wybierają te-
maty z różnych dziedzin, więc 
dodatkowo fascynuje mnie to, 
w jaki sposób do tego podcho-
dzą. Przy nich dowiaduje się 
wielu dodatkowych rzeczy 
i innego spojrzenia na wiele 
tematów i to co nas otacza. 
Oni pokazują inne spojrzenie 
na świat i to jest rewelacja 
odkrywanie czegoś na nowo.  

 *
Dlaczego więc pierogi wy-

pływają podczas gotowania, 
a np. ziemniaki nie? Chodzi 
o zmianę gęstości substancji 
wraz ze zmianą temperatury 
i reakcje chemiczne, które wte-
dy zachodzą - wyjaśniła krótko 
laureatka konkursu.

(WK)

Pierogi, thriller i WYGRANA!

Basia jet kolejną wychowanką Jolanty Górskiej, która napawa dumą

Zapytaliśmy oławian 
o plany na urlop. 
Oto ich pomysły

Pan Józef, którego spotka-
liśmy na oławskim Rynku 
jest taksówkarzem. - Zawsze 
jeździłem już pierwszego lip-
ca na urlop, ale teraz muszę 
jeszcze trochę popracować, 
natomiast po 20 lipca wybiorę 
się w Bieszczady nad Solinę 
- mówi. - Polska jest najpięk-
niejszym krajem na świecie. 
Góry i zbieranie grzybów to 
dla mnie najlepszy odpoczy-
nek.

Aktywny sierpień będzie 
miał pan Wiesław, który wy-
biera się na Mazury. - Córki 
mam dorosłe, więc one już 
same jeżdżą na wakacje, ale 
będzie mi towarzyszyła żona. 
Mój bliski kolega ma łódź 
na Mazurach i chcemy sko-
rzystać z okazji, żeby trochę 
popływać.

A jak młodzież spędzi wa-
kacje? Początek to jakaś praca, 
żeby zebrać trochę oszczędno-
ści i móc wyruszyć w podróże. 
Głównym celem Kuby jest wy-
jazd za granicę:- Oczywiście 
nie wykluczam okolicznych 
jezior, gór i stawów, ale to 
bardziej weekendowo, żeby 
czasami odpocząć od pracy. 

Myślę, że wrzesień to będzie 
dobry moment na daleką po-
dróż do Azji. Najbardziej chcę 
polecieć do Tajlandii, Malezji 
i Singapuru. 

Dla niektórych aktywnie 
spędzone wakacje, to najlep-
szy sposób na wypełnienie 
urlopu. Pani Elwira z Jani-

kowa uwielbia właśnie taką 
formę spędzania czasu. Wy-
cieczki piesze, czasami wspi-
naczki na szczyty Korony 
Gór Polskich i różne zawody, 
w których często uczestniczy. 
- Co roku jeżdżę z rodziną do 
Chorwacji, ale w tym sobie 
odpuściliśmy ze względu na 

sytuację pandemiczną - mówi. 
- Stawiamy na agroturystykę, 
żeby unikać tłumów, dlatego 
wybieramy krótkie wyjazdy 
w góry i długie wycieczki po 
lasach np. w Jurze Krakow-
sko-Częstochowskiej- mówi 
mieszkanka gminy.

OLIWIA JANKOWSKA

Oni tak spędzą WAKACJE

Kuba, pan Józef, pan Wiesław i pani Elwira powiedzieli nam o wakacyjnych planach

O
liw

ia
 Ja

nk
ow

sk
a

W Oławie jest kilka miej-
sce, gdzie zadbano o to, 
aby było sporo kwiatów. 
O szczegółach i kosztach 
burmistrz Tomasz Frich-
mann informował na sesji 
Rady Miejskiej

Wykonano 8 wież kwiato-
wych oraz donic na latarniach 
na oławskim Rynku, za łączna 
kwotę 23 833,49 zł brutto, 
wykonawcą była fi rma Terra 
Group. Zawarto też umowę 
na nasadzenia trzech „Stref 
wypoczynku” na terenach re-
kreacyjnych przy ul. 11 Listo-
pada w Oławie. Wykonawcą 

jest fi rma „UMBRE” z Oławy, 
łączny koszt 23.584,80 zł 
brutto. Zakupiono za kwotę 
3 500 zł w firmie „Gospo-
darstwo Rolno-Ogrodnicze 
i Szkółkarstwo” z Marcin-
kowic 350 Begonii Dragon 
i 175 sztuk Bacopy, którymi 
obsadzono wieże kwiatowe 
i gazony na terenach miasta 
(wieże kwiatowe przy wej-
ściu do Urzędu Miejskiego, 
pomniku papieża na skwerze 
św. Jana Pawła II, przy base-
nie miejskim, przy „Rondzie 
Wolontariatu”, przy moście 
nad Odrą i przed Ośrodkiem 
Kultury, gazony przy ul. Ku-
trowskiego, ul. Młyńskiej, pl. 
Piastów, przed dworcem PKS).

(AH)

Ile KOSZTOWAŁY kwiaty?
Wieże kwiatowe i donice na latarniach w Rynku kosztowały ponad 
23 tys. złotych
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OŁAWA 
Konferencja prasowa 

Krzysztof Betker, Sła-
womir Kraczek, Tomasz 
Wąsiński i Adam Petera 
podsumowali prowadzone 
dotychczas konsultacje 
społeczne

Zgodnie z zapowiedzią od 
kilku tygodni trwają konsulta-
cje społeczne z mieszkańcami. 
Cel? Zebrane w ten sposób 
problemy, bolączki i potrzeby 
związane z miejscem zamiesz-
kania mają w formie pisemne-
go opracowania trafi ć do władz 
miasta z prośbą o zajęcie się 
tematami. 

12 lipca przy ul. Iwaszkie-
wicza odbyła się konferen-
cja prasowa podsumowują-
ca dwa pierwsze spotkania 
z mieszkańcami osiedla So-
bieskiego. Krzysztof Betker 
dziękując za udział w kon-
sultacjach poinformował, że 
oławianie zgłosili w sumie 
29 spostrzeżeń. W sprawoz-
daniu z konsultacji zawar-
tych jest 10 najczęściej po-
wtarzających się potrzeb 
- 3 dotyczą małej architek-
tury, a 7 projektów infra-
strukturalnych. Wszystkie 
zgłaszane więcej niż jeden 

raz. Dokument ma być prze-
kazany władzom miasta. Nie 
ma w nim wniosków dotyczą-
cych zadań, które miasto już 
realizuje, jak remont drogi 
w kierunku Zabardowic. 
Drobniejsze i indywidualne 
tematy przekazano bezpo-
średnio wspólnotom miesz-
kaniowym lub spółdzielniom.

Organizatorzy konsultacji 
przyznają, że każdy mieszka-
niec może sam zgłosić swoje 
potrzeby i uwagi władzom 
miasta, ale będzie to głos 
indywidualny, wyrażający 
jedną potrzebę. Tymczasem 
w dokumencie powstałym 
w wyniku konsultacji są pro-
blemy, które powtarzają się 

wielokrotnie. Dokument ma 
trafić do burmistrza Oławy 
jeszcze w tym tygodniu w for-
mie elektronicznej z prośbą 
o realizację zawartych w nim 
potrzeb społecznych. 

Odpowiadając na pytanie 
skąd pomysł na konsultacje 
społeczne i pomoc w formie 
„mieszkańcy mieszkańcom” 

(członkowie grupy są bowiem 
zwykłymi mieszkańcami, nie 
ma wśród nich radnych, czy 
przedstawicieli partii politycz-
nych, którzy mogliby mieć 
wpływ i pomóc w realizacji 
zgłaszanych problemów), Sła-
womir Kraczek powiedział: 
- Kiedyś przewodniczący 
Rady Miejskiej w Oławie 
Krzysztof Mazurek powie-
dział, że nie potrzebuje roz-
mawiać z mieszkańcami, bo 
doskonale zna ich potrzeby. 
Dlatego pozwoliliśmy sobie 
wyjść do ludzi, skonsultować 
i te potrzeby przedstawiamy 
mając nadzieję, że pan Mazu-
rek z tego skorzysta i coś zrobi. 
Gdyby bowiem znał te proble-
my, już by je zrealizował. 

Na liście potrzeb zgłoszo-
nych podczas konsultacji przez 
mieszkańców os. Sobieskiego 
są między innymi: likwidacja 
płyt z których wykonany jest 
fragment ul. Paderewskiego, 
pitniki czy jak kto woli zdroje, 
niepraktyczne stojaki dla ro-
werów, które pozwalają przy-
piąć jednoślad za koło, a nie 

za ramę, brak ławek wzdłuż 
chodnika i terenu zielonego na 
ul. Iwaszkiewicza oraz po-
trzeba zadrzewień tam, gdzie 
obecnie ich brakuje. Wnio-
skowano też o poszerzenie 
progów zwalniających na 
wysokości Zespołu Szkół Spe-
cjalnych, bo obecne wszyscy 
próbują omijać, o sygnali-
zację świetlną lub rondo na 
skrzyżowaniu ulic Zacisz-
nej i Iwaszkiewicza, a także 
o przejście dla pieszych na ul. 
Iwaszkiewicza na wysokości 
sklepu Żabka, a także rozsze-
rzenie monitoringu w okolicy 
tej drogi. 

Grupa zamierza przeprowa-
dzić jeszcze dziewięć takich 
spotkań, aby swoje potrzeby 
mogli zgłosić mieszkańcy 
z każdego rejonu Oławy. Ko-
lejne odbędzie się w najbliższą 
sobotę - 17 lipca przy rondzie 
na ul. Kasprowicza, w godz. 
10.00 do 12.00. W sobotę 24 
lipca przy ul. Opolskiej koło 
sklepu „Sezam”.

(WK)

Potrzeby MIESZKAŃCÓW 
przekażą władzom miasta

Od lewej - Sławomir Kraczek, Krzysztof Betker, Tomasz Wąsiński i Adam Petera 12 lipca zorganizowali 
konferencje prasowa na ul. Iwaszkiewicza by podzielić się informacjami zebranymi od mieszkańców

Potrzeby i wnioski mieszkańców z konsultacji zgromadzono w jednym 
dokumencie który zostanie przekazany władzom miasta

GMINA J-L 
Kultura 

W Chwałowicach odbył się 
iście malarski weekend

W ramach grantu Stowa-
rzyszenia na rzecz Rozwo-
ju i Integracji Chwałowic 
mieszkańcy uczestniczyli 
w projekcie „Weekend z Vin-
centem”. 

Od rana trwał plener malar-
ski dla ponad 20 dzieci, które 
pod okiem artystów plastyków 
malowali profesjonalnie na 
sztalugach i prawdziwych 
podobraziach w stylu Vincenta 
van Gogha, starając się naśla-
dować jego technikę. 

Wieczorem odbył się wer-
nisaż wszystkich powstałych 
prac. Na leżakach, pod kaszta-
nem, na dużym ekranie zorga-
nizowano również pokaz fi lmu 

„Twój Vincent”. Projekcję 
poprzedził komentarz artyst-
ki-malarki Elżbiety Czech, 
dzięki której mieszkańcy po-
znali wiele faktów z życia van 
Gogha. Zwieńczeniem pro-
jektu jest konkurs na pastisz 
znanego obrazu, który trwa 
do 15 lipca. 

Na stronie chwalowice.org 
można zobaczyć dotychczaso-
we prace konkursowe.

(KT)

Z Vincentem w PRAKTYCE
„Weekend z Vincentem” to kolejna akcja integracyjna w Chwałowicach
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OŁAWA 
Ważne 

Obowiązują nowe przepisy 
na przejściu dla pieszych. 
Warto o tym przypominać

- Wyszliśmy naprzeciw 
pewnej inicjatywie stowarzy-
szenia Młody Dolny Śląsk, 
które zainicjowało akcję zwią-
zaną z problemami nadużywa-
nia przez młodzież i nie tylko, 
urządzeń elektronicznych. 
Jednym z aspektów tej sprawy 
jest przechodzenie przez przej-
ście dla pieszych z telefonem 
przy uchu i w ręce - mówi 
starosta Zdzisław Brezdeń. 
- W związku z tym przy części 
oławskich przejść dla pie-
szych pojawią się piktogramy 
z przekreślonym telefonem 
komórkowym, który należy 
odczytywać „Odłącz się jak 
wchodzisz na pasy”. Ma to na 
celu uratować ludzkie życie. 

- Na chwilę obecną ozna-
czone zostaną przejścia przy 
szkołach oraz takie, które wie-
my z różnych doświadczeń są 
bardzo często używane - doda-
je starosta. - Zachęcam innych 
zarządców dróg krajowych, 
wojewódzkich oraz naszych 
lokalnych, żeby przejścia, 
szczególnie te, które są najczę-

ściej uczęszczane oznakować 
takimi piktogramami. 

Prosimy o zwrócenie szcze-
gólnej uwagi, aby nie przecho-

dzić przez pasy ze smartfonem 
w dłoni lub przy uchu!

OLIWIA JANKOWSKA

Odłącz się jak WCHODZISZ na 
pasy! Akcja, która ratuje życie

Piktogramy już są!
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JELCZ-LASKOWICE 
Rekreacja 

Pomysłodawcą tej akcji jest 
radny Jacek Załubski. Do jej 
realizacji namawiał gminę od 
dawna, w końcu się udało

O co chodzi? 
- Sam fakt zaśmiecania jest 

częstym zjawiskiem, a co 
za tym idzie - niestety coraz 
więcej interwencji mają ra-
townicy nad stawem, którzy 
opatrują porozcinane stopy, 
często u dzieci i młodzieży - 
mówił w sierpniu 2020 roku. 
- W związku z powyższym 
chciałem zwrócić uwagę na 
ten fakt i wspólnie ze Studiem 
Grabo stworzyliśmy sześć 
plansz z proponowanymi ha-
słami, które pojawią się na 
plaży i będą skutecznie uświa-
damiać zagrożenie i - mamy 
nadzieję - wpływać na to, 
by ludzie sprzątali po sobie. 
Wybrane zostaną stworzone 
i zamontowane w widocznych 
miejscach wokół dwóch plaż 
nad pierwszym stawem. 

Do swojego pomysłu szyb-
ko przekonał włodarzy miasta 
i gminy Jelcz-Laskowice, ale 
na jego realizację trzeba było 
trochę poczekać. Ostatecznie 
się udało! - Od minionego 
weekendu na obydwu jelczań-
skich plażach nad pierwszym 
stawem gotowe są tablice, 
o których głośno było w ze-
szłym roku, kiedy zapowie-
działem ich powstanie - mówi 
Jacek Załubski. - I udało się! 
Dzięki wsparciu mojego po-
mysłu przez burmistrza Bog-
dana Szczęśniaka i wicebur-

mistrza Marka Szponara i gra-
ficznemu wykonaniu przez 
Studio Grabo możemy wspól-
nie podziwiać efekt końcowy! 
Dziękuję fi rmie Ergostal za 
przygotowanie stelaży. Liczę 
na to, że kampania ta pomoże 
w pewnym stopniu dbać o na-
szą wspólną plażę i zapewni 

bezpieczniejszy odpoczynek. 
W najbliższym czasie planuję 
kolejne podobne inicjatywy! 
Oczywiście przy montażu 
tablic brałem udział.

(KT)

W KOŃCU SĄ! Tablice z przekazem

Palisz? Twoja sprawa! Ale nie na naszej plaży!
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Na procentach daleko nie dopłyniesz!
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Radny Jacek Załubski ostatecznie zrealizował swój pomysł
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POWIAT 
Natura 

Nadleśnictwo Oława 
informuje, że w lasach 
są już dojrzałe owoce 
borówki czarnej. 
Mieszkańcy potwierdzają - 
jest ich mnóstwo

Od lipca można zaczynać 
zbiory jagód, ale trzeba się 
spieszyć! Zapytaliśmy sprze-
dawców z pobliża oławskiego 
targowiska i innych mieszkań-
ców powiatu. Sprzedawczyni 
opowiada o zbiorach w lesie 
oddalonym ok. 18 km od Oła-
wy. Mówi, że pogoda nie sprzy-
ja rośnięciu jagód, więc na 
większe oraz późniejsze zbiory 
będziemy mogli liczyć dopiero 

gdy spadnie więcej deszczu. 
Obecnie niepełny kilogramowy 
słoik kosztuje 25 złotych.

Mieszkaniec Bystrzycy spa-
cerując w niedzielne popołu-
dnie napotkał ludzi, którzy wy-
brali się na zbiory. Jak mówi, 
zainteresowanie jagodami jest 
naprawdę duże.

Jan Kurzejewski wraz ze 
swoją żoną Kazimierą z Oławy 
również postanowili wybrać 
się do lasu w Bystrzycy, aby 
załapać się na świeże owoce. 
Razem udało im się przywieźć 
do domu 1,5-litrowy koszyk 
jagód. - Jest ich naprawdę 
sporo, bo udało nam się zebrać 

je w trochę ponad godzinę - 
mówią państwo Kurzejewscy. 

Małżeństwo potwierdza, że 
w lesie jest bardzo sucho, dla-
tego też w tym roku borówka 
czarna jest nieco mniejsza. 
Zwracają uwagę także na za-
bezpieczenie się wszelkimi 
środkami przed przystąpieniem 
do zrywania, aby nie przynieść 
do domu kleszczy. Sezon tak 
naprawdę dopiero się zaczął, 
ale mamy nadzieje, że potrwa 
jak najdłużej i będziemy mogli 
zajadać się pysznymi, dojrzały-
mi jagodami.

OLIWIA JANOWSKA

Podoławskie lasy 
pełne jagód!

Jan Kurzejewski ma za sobą udane wyjście na jagody. W podoławskich lasach jest ich sporo, ale trzeba 
pamiętać, że kleszczy też, dlatego niezbędne jest zabezpieczenie się przed nimi
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PRACA
DAM PRACĘ

 ► Firma Tolbrux zatrudni brukarza.
Praca w Oławie i okolicy  Tel. 501 246 
018

ZATRUDNIĘ DO OBSŁUGI 
WTRYSKAREK, 

PEŁNY ETAT, UMOWA 
O PRACĘ, PRACA 3 ZMIANOWA, 

WYNAGRODZENIE 
3500-5000 BRUTTO. 

MIEJSCE PRACY 
BYSTRZYCA OŁAWSKA 

TEL. 503 964 115

 ► Przyjmę operatora koparki na pół 
etatu Tel. 510 075 832

 ► GKON Konstrukcje metalowe, ul. 
Portowa 4b, Oława zatrudni na stano-
wiska: - Ślusarz - monter konstrukcji, 
- Spawacz. Szczegóły www.gkon.pl, 
kontakt gkon@gkon.pl tel. 609-658-
605, 71-313-46-90

 ► Zatrudnię samodzielnych bruka-
rzy i pomocników, na uczciwych wa-
runkach Tel. 502 411 884

 ► Pilnie poszukujemy Elektryka 
do pracy na zastępstwo w Niem-
czech (oferta również dla studen-
tów) - Atrakcyjne wynagrodzenie
- Bardzo dobre warunki miesz-
kaniowe, - Pełne ubezpieczenie. 
info@atfservice.eu Tel. 668 767 826

 ► Zatrudnię sprzedawcę do sklepu 
w Oławie. Tel. 607 165 625

PRACA NA DACHACH. 
ZATRUDNIĘ 

DEKARZA I POMOCNIKA. 
PŁACA 20-30 ZŁ ZA GODZINĘ, 

JELCZ-LASKOWICE. 
TEL. 602 363 275

 ► Firma Karaś zatrudni pracowni-
ków na warsztat mechaniczny (spa-
wacz, ślusarz, tokarz) tel. kont. 509-
828-672 lub 71-313-30-21 do godz. 
15.00

 ► Zatrudnię pracowników, w tym 
płytkarza, do remontów mieszkań na 
pełny etat. Kontakt tel.: 608417777

ZATRUDNIĘ PRACOWNIKÓW 
Z DOŚWIADCZENIEM 

W PRACY PRZY ELEWACJI 
TEL. 57 098 22 84

ZATRUDNIĘ MECHANIKA 
DO PRAC W GOSPODARSTWIE 

ROLNYM 
W NOWYM DWORZE. 

DZWONIĆ OD 8.00-15.00 POD 
NR TEL. 502 174 411

ZATRUDNIĘ TRAKTORZYSTĘ 
DO PRAC W GOSPODARSTWIE 

ROLNYM 
W NOWYM DWORZE. 

DZWONIĆ OD 8.00-15.00 POD 
NR TEL. 502-174-411

 ► Firma Kromabis zatrudni kierow-
cę w transporcie krajowym zarobki 
(6000-6500) i transporcie  międzyna-
rodowym (8000-9500 brutto). Tel. 600 
050 600

KUPNO
 ► Kupię palety, Możliwy transport  

Tel. 661-515-308

 ► Kupię: starocie, szable, bagnety, 
zegarki, odznaki,  Tel. 502-627-675 

SPRZEDAŻ
 ► Producent rolet wewnętrznych w 

kasecie – 1 zł za cm szer. kasety, Gaj 
Oławski 11,   Tel. 537-509-599

 ► Osobom z pozwoleniem broń 
palną krótką, wiele modeli Tel. 502 
627 675

 ► Kompresator i piłka stołowa Tel. 
502 845 229

ZDROWIE 
LEKARSKIE

 ► SPECJALISTA LARYNGOLOG B. 
BORTNIK przyjmuje w środy  i w piątki 
„Laser Dent”, ul. Wiejska 34/2, rejestra-
cja telefoniczna od 14:30 pod nume-
rem  Tel. 71 313 88 16

 ► ESPERAL Tel. 603 606 121

 ► STOMATOLOG DR N. MED. KATA-
RZYNA ŁAGOWSKA, EasyDent Dental 
Clinic,  Tel. 71 301 66 66 www.easy-
dent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA ANDŻELIKA 
PŁOŃSKA, EasyDent Dental Clinic, Tel. 
71 301 66 66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA LESZEK BURY, 
EasyDent Dental Clinic,  Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► STOMATOLOG DR N. MED. 
AGNIESZKA SZULGAN-MĄDRZAK, 
EasyDent Dental Clinic, Tel. 71 301 66 
66 www.easydent.pl

 ► LEKARZ DENTYSTA JUSTYNA LE-
WANDOWSKA, EasyDent Dental Cli-
nic,  Tel. 71 301 66 66 www.easydent.
pl

 ► LEKARZ DENTYSTA Alicja Grzy-
bowska, EasyDent Dental Clinic, Tel. 
71-301-66-66 www.easydent.pl

 ► PRYWATNY GABINET LARYN-
GOLOGICZNY, LEK. MED. BOŻENA 
LEŚNIAK, pn - 17.00-18.00, śr 16.30-
17.30 NZOZ Medica, 11 Listopada 14,  
Tel. 601 911 459

 ► GASTROSKOPIA - Gabinet chirur-
giczny: specjalista - chirurg JACEK 
RUTKIEWICZ, rejestracja, fax,  Tel. 71 
302 86 66

UROLOG 
LEK. MED. JACEK JASTRZĘBSKI 

- SPECJALISTA UROLOG.
PRYWATNA PRAKTYKA 
UROLOGICZNA, USG: 

UL. ŻEROMSKIEGO 12, 
NZOZ NOMED; 

WTOREK OD 16.00 DO 18.00, 
REJESTRACJA TELEFONICZNA 

PN.-PT.8.00-16.00 
TEL. 71 303 43 24

DERMATOLOG 
DR HAB. NAUK MEDYCZNYCH 

RAFAŁ BIAŁYNICKI - BIRULA 
ADIUNKT KLINIKI DERMATOLOGII 

LECZENIE CHORÓB SKÓRY: 
ŁUSZCZYCY, TRĄDZIKÓW, GRZYBIC, 

ŁYSIENIA, BRODAWEK, ALERGII, 
OCENA ZNAMION 

OŁAWA, UL. SIENKIEWICZA 8 
(NZOZ MEDAN).  

GABINET CZYNNY 
W PONIEDZIAŁKI I CZWARTKI 
W GODZINACH 16.00-19.00.  
KONIECZNA REJESTRACJA 

TELEFONICZNA: 601-990-167   
www.dermatologolawa.pl 

 ► LEKARZ WETERYNARII JERZY GI-
GOŁŁA, Oława Janowskiego 4, wizyty 
domowe,  Tel. 604 177 146

 ► SPECJALISTA ORTOPEDA Pry-
watny Gabinet Lekarski dr n. med. 
LESZEK MORASIEWICZ przyjmuje w 
Oławskim Centrum Rehabilitacyjnym 
Oława, ul. Zaciszna 17, środa godz 16-
18  Tel. 601 702 263

 ► USG serca, Holter EKG, Holter ci-
śnieniowy, konsultacje kardiologiczne 
Katarzyna i Daniel Błaszczyk specjali-
ści kardiolodzy. Gabinet Prywatny ul. 
Sienkiewicza 8, Oława (NZOZ MEDAN)
rejestracja wyłącznie telefoniczna Tel. 
698 808 606

CENTRUM MEDYCZNE AGA-MED 
W OŁAWIE 

PRZY UL. S. ŻEROMSKIEGO 3 D.
OFERUJEMY SZEROKI ZAKRES 

KONSULTACJI LEKARSKICH:
1. CHIRURGII OGÓLNEJ,

2. CHIRURGII NACZYNIOWEJ,
3. ORTOPEDII,

4. REHABILITACJI MEDYCZNEJ,
5. NEUROLOGII,

6. LECZENIA CHORÓB 
WEWNĘTRZNYCH,

7. ULTRASONOGRAFII (USG), 
DOPPLER KOŃCZYN DOLNYCH,

8. LECZENIA CHORÓB TARCZYCY,
9. DIETETYKA KLINICZNEGO.
10. PROWADZIMY TERAPIĘ W 

ZAKRESIE NIETRZYMANIA MOCZU, 
JAK RÓWNIEŻ TERAPIĘ KOBIET 

CHCĄCYCH PRZYGOTOWAĆ SIĘ DO 
PORODU, W CIĄŻY I PO PORODZIE.
11. FIZJOTERAPIA: ZAPEWNIAMY 

ZABIEGI Z ZAKRESU NAJNOWSZEJ 
FIZJOTERAPII. USTALAMY PROCES 

LECZENIA I REHABILITACJI 
POD NADZOREM LEKARZA 
REHABILITACJI MEDYCZNEJ 

I OSTEOPATY.
12. PROWADZIMY REHABILITACJĘ 

POCOVIDOWĄ.
ZAJMUJEMY SIĘ RÓWNIEŻ 

WYPOŻYCZANIEM SPRZĘTU 
MEDYCZNEGO, MIĘDZY INNYMI 

KONCENTRATÓW TLENU.
ZAPRASZAMY DO REJESTRACJI 

POD NUMEREM TELEFONU 
71 313 31 86 ORAZ 601 092 188, 

BĄDŹ POD ADRESEM E-MAIL: 
info@agamedolawa.pl

DLACZEGO WARTO WYBRAĆ 
PRZYCHODNIĘ AGA-MED :

KRÓTKIE TERMINY OCZEKIWANIA, 
ZAPEWNIAMY FACHOWE 

KONSULTACJE, W NAJKRÓTSZYM 
MOŻLIWYM TERMINIE,

 SPRAWDZONY ZESPÓŁ LEKARZY 
I SPECJALISTÓW.

NIERUCHOMOŚCI
SPRZEDAM

CAPRI – NIERUCHOMOŚCI 
LESZEK ŻYTO, 

OŁAWA, UL. ZACISZNA 60/8, 
TEL. 601-990-187 

POŚREDNICTWO W SPRZEDAŻY 
I KUPNIE MIESZKAŃ, DOMÓW, 

DZIAŁEK.
CAŁA OFERTA NA STRONIE 

www.capri-nieruchomosci.gratka.pl 

 ► Sprzedam kawalerkę 38 m kw., w 
Oławie Tel. 668 390 655

 ► Minkowice Oławskie, dom po 
częściowym remoncie, działka 950 
m2- 340 tys,  www.prosperhome.pl, 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 2 
pokoje 40m2, 220 tys do negocjacji,
  www.prosperhome.pl, 506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 3 po-
koje, balkon, Hirszfelda – 308tys,  BN 
506540120

 ► Działka budowlana Chwałowi-
ce, 1000m2- 120 tys,  Prosperhome 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 
centrum, balkon, piwnica, 3-pok, 
64m2 - cena 290tys BN Prosperhome 
506540120

 ► Mieszkanie Jelcz-Laskowice, 
nowy blok, balkon, piętro II 450tys,  
www.prosperhome.pl , 506540120

 ► Sprzedam garaż za stadionem Tel. 
501 779 230 lub 606-280-196

SPRZEDAM NOWE I WYKOŃCZONE 
MIESZKANIE W OŁAWIE 

W BARDZO DOBREJ LOKALIZACJI 
- PRZY ULICY MIŁEJ. 

ZNAJDUJE SIĘ W NIM SALON 
Z ANEKSEM KUCHENNYM, 

SYPIALNIA Z OSOBNĄ GARDEROBĄ 
ORAZ ŁAZIENKA Z DODATKOWYM 
OGRZEWANIEM PODŁOGOWYM. 

MIESZKANIE JEST BARDZO JASNE 
I PRZESTRONNE, Z BALKONEM 

O POWIERZCHNI 5,73 M2. 
MEBLE I SPRZĘTY KUCHENNE 

WLICZONE SĄ W CENĘ 
MIESZKANIA. MIESZKANIE 
POSIADA TAKŻE PIWNICĘ. 
CENA DO NEGOCJACJI :) 

SERDECZNIE ZAPRASZAM DO 
KONTAKTU.  

TEL. 502 319 686

 ► Sprzedam mieszkanie Jelcz-La-
skowice ul. Tańskiego, I p., 51 m kw., 
długi korytarz, 3 pokoje, kuchnia, ła-
zienka, osobne wc, piwnica i balkon, 
nowa elektryka, nowa hydraulika, 
okna plastikowe, 295 tys zł, bez po-
średników Tel. 691 740 166

 ► Sprzedam dom w Minkowicach 
Oł. pow. działki 0,35 ha. Cena 235.000 
zł. Tel. 698 970 390

 ► Sprzedam działkę pod zabudowę 
w Siecieborowicach /bliskie sąsiedz-
two A4 / 2340 m2. Tel. 660 784 420

 ► Sprzedam mieszkanie spółdziel-
cze, własnościowe, ul. Kasprowicza w 
Oława, 57 m kw, parter, 290 tys zł tel. 
604-937-148, 601-798-148

KUPIĘ

 ► Kupię grunt,   Tel. 692-471-877

 ► Kupię lokal usługowy Tel. 666-
855-484

 ► Kupię każde mieszkanie lub dom 
z dowolnym stanem prawnym. Szyb-
ka wypłata gotówki. Tel. 608 014 450

 ► Kupię działkę na Zwierzyńcu Tel. 
502 627 675

 ► Kupię działkę budowlaną na tere-
nie Oławy o powierzchni 10 arów lub 
więcej.  Tel. 601 550 089 Oferty proszę 
przesyłać na adres e-mail dzialka.ola-
wa@hotmail.com

 ► Kupię mieszkanie z TBS-u Tel. 881 
401 775

POSIADAM DO WYNAJĘCIA

 ► Wynajmę nowe w pełni wyposa-
żone jednoosobowe pokoje dla osób 
prywatnych z miejscem parkingo-
wym, Marcinkowice, tel. 535-080-816, 
794-469-150

 ► Pokoje 1,2,3,4 osobowe Jelcz-La-
skowice, 350 msc Tel. 601 788 813

 ► Kawalerka Jelcz-Laskowice, 400 
msc Tel. 601 788 813

 ► Wynajmę halę 150 m kw, po re-
moncie, naprzeciw Tesco, na usługi, 
magazyn Tel. 507 804 231

 ► Mieszkanie do wynajęcia po re-
moncie Oława 663-237-772

 ► Do wynajęcia mieszkanie 2-poko-
jowe na ulicy 1 Maja.  Tel. 609 804 204

 ► 37,50 m kw., kawalerka z duża 
kuchnią umeblowana, po remoncie, 
Oława,  880 205 660

DO WYNAJĘCIA LOKAL 
O POWIERZCHNI 45 M KW. 

W CENTRUM OŁAWY 
PRZY UL. CHROBREGO 

(I PIĘTRO). 
SKŁADA SIĘ Z PRZEDPOKOJU,  

2 POKOI, POMIESZCZENIA 
SOCJALNEGO (KUCHNI) ORAZ 

ŁAZIENKI Z PISUAREM I KABINĄ 
PRYSZNICOWĄ. 

CENA 1200 ZŁ + LICZNIKI. 
WYSTAWIAMY FAKTURY VAT. 

TEL. 605 996 555

 ► 2 pokoje umeblowane,centrum 
Oławy 2 piętro. 1400 + opłaty.  602 
129 769

 ► Do wynajęcia DOM szeregowy 
Jelcz-Laskowice, 15 miejsc noclego-
wych- 5800 zł/mc, www.prosperho-
me.pl, 506540120  

 ► Wynajmę kiosk/walor koło kwa-
draciaka  Tel. 603 437 232

 ► Wynajmę mieszkanie 2-pokojowe 
663-625-290

 ► Wynajmę kawalerkę w Marcinko-
wicach w pełni wyposażoną (pokój, 
kuchnia, łazienka) tel. 794-469-150, 
535-080-816

 ► Wynajmę mieszkanie w Oławie 
Tel. 798 996 224

ZAMIENIĘ

 ► Mieszkanie komunalne w Oławie  
na Oławę.  Parter, dwa pokoje- 54m kw.
 Tel. 721 285 885

BIURO NIERUCHOMOŚCI

 ► Biuro Nieruchomości Comfort Ho-
use Kazimiera Grzeszczak – kupno i 
sprzedaż mieszkań, domów, działek i 
lokali. Oława, ul. 1 Maja 6/2,   600-340-
145 www.comforthousenieruchomo-
sci.gratka.pl 

 ► DORA-MAX Kupno-sprzedaż-wy-
najem. Tel. 791 755 040 Email: doro-
takiecko5@gmail.com

USŁUGI
USŁUGI RÓŻNE

 ► GEODEZJA, klasyfikacja gruntów, 
Marcinkowice, ul. Sokola Tel. 606-929-
582 www.mptgeo.pl 

 ► Projektowanie, certyfikaty ener-
getyczne, kierowanie budowami, 
usługi budowlane PiW BIELECKI Biu-
ro: Marcinkowice, ul. Cicha 13, tel. 
506-196-175, 695-777-444 

 ► Usługi elektryczne, automatyka 
do bram,  603-076-223

 ► Geodezja - mapy D/C projekto-
wych, tyczenia, inwentaryzacje, wska-
zania granic, tel.  Tel. 604 957 359

 ► Usługi elektryczne,  Tel. 604-613-
483 

 ► Alarmy i monitoring,  Tel. 604-613-
483

 ► Cyklinowanie, Tel. 697-143-799

 ► Elektryk - instalacje elektryczne 
665 639 401

 ► Klimatyzacja  604-613-483 

BHP
 ► BHP szkolenia, nadzór, doradz-

two, dokumentacja wypadkowa, oce-
na ryzyka, tel./fax 71-313-74-45 Tel. 
603 127 445, www.bhpolawa.pl

STOLARSTWO

 ► Meble Mix Marcin Zanin, kuchen-
ne, szafy, garderoby, łazienkowe oraz 
inne. Fachowe doradztwo, bezpłatne 
pomiary i solidne wykonanie. Jelcz-
-Laskowice, Tel. 609-034-113 Email:  
meblemix@wp.pl

 ► BDB MEBLE - wykonawca mebli, 
na wymiar, na zamówienie, na każdą 
kieszeń, pomiar - projekt - wycena 
- montaż - serwis, Marcin Ostrowski 
- Oława - ul. Iwaszkiewicza 48. Zapra-
szamy Tel. 500 108 785, www.bdbme-
ble.net,

SCHODY I DRZWI 
Z DREWNA, 

PROJEKT Z WIZUALIZACJĄ 
GRAFICZNĄ  
605 741 606 
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AGD
 ► Zakład naprawy sprzętu AGD. 

Pralki, lodówki, zmywarki, zamrażarki, 
maszyny do szycia i inny sprzęt AGD. 
Oława ul. Grota-Roweckiego 4. Tel. 
502 868 817, 71-313-26-73

NAPRAWA I SPRZEDAŻ URZĄDZEŃ 
CHŁODNICZYCH I AGD 

- DOMOWYCH I SKLEPOWYCH 
- OŁAWA, PL. ZAMKOWY 19, 

TEL. 508-267-478, 
71-301-42-71

SERWIS AGD 
TEL.  603-835-219

ELEKTRONIKA RTV
 ► Montaż i serwis anten satelitar-

nych, www.satix.net.pl,  Tel. 602 495 
749

 ► Serwis RTV – SAT,  Tel. 602 495 749

 ► Montaż anten i tunerów,  Tel. 604 
613 483

 ► Naprawy domowe i warsztatowe 
telewizorów i monitorów, dojazd gra-
tis! Tel. 603 701 066

CZYSZCZENIE

 ► Czyszczenie dywanów 665 639 
401

 ► Karcher - profesjonalne czyszcze-
nie dywanów, tapicerki meblowej 
oraz samochodowej,  Tel. 504 163 100

 ► Pranie tapicerki meblowej i samo-
chodowej, dywanów Atrakcyjne ceny, 
dojazd – www.ecopranie.pl,  Tel. 692 
057 141

 ► DORA-MAX Firma sprzątająca. Tel. 
694 808 282 lub kompleksowe.sprza-
taniee@wp.pl

TRANSPORT

TRANSPORT KONTENEROWY, 
PODSTAWIANIE KONTENERÓW 

POD GRUZ, ZŁOM I ŚMIECI  
TEL. 501 278 422

 ► Przeprowadzki - transport Tel. 604 
332 147

 ► Przewóz osób Tel. 604 332 147

 ► Transport HDS,  Tel. 724 768 466

 ► Bus osobowy, 8+1, klimatyzacja.  
Tel. 507 053 028

BUDOWLANE

 ► Malowanie, tapetowanie, panele, 
regipsy, papa termozgrzewalna, Tel. 
698 623 537

 ► Łazienki, płytki podłogowe, prze-
róbki hydrauliczne, klinkier,  Tel. 698 
623 537

ETKA-PROJEKT. 
OŁAWA, UL. CHROBREGO 17/3. 

PROJEKTOWANIE I KIEROWANIE 
BUDOWAMI. 

10 000 PROJEKTÓW TYPOWYCH 
DOMÓW DO WYBORU. 

www.etka.pl 
TEL. 603 685 925, 71 303 28 05 

 ► Cyklinowanie bezpyłowe i reno-
wacja schodów,  Tel. 600 170 178

 ► Kostka brukowa HurtBruk.pl,  Tel. 
724 768 466

 ► Elewacje, docieplenia, tynki struk-
turalne natryskowe,  Tel. 697 106 011

 ► Budowa domów, więźby, pokry-
cia dachowe, wylewki, tarasy, schody 
betonowe, odwierty studni,  Tel. 697 
106 011

 ► Usługi budowlane - Kafelkowanie, 
Malowanie, Panele i inne,  Tel. 725 143 
324

 ► Cyklinowanie bezpyłowe, ukła-
danie parkietów i paneli, renowacja 
schodów,  Tel. 507 194 548

 ► Brukarstwo i usługi koparko-łado-
warką Tel. 502 411 884

 ► Remonty mieszkań, łazienek, re-
gipsy, kafle, gładzie, panele, tapeto-
wanie, malowanie: wnętrz, elewacji, 
dachów + mycie Tel. 889 312 688

 ► Malowanie, tapetowanie gładź, 
regipsy, kafelki, ogrodzenia Tel. 729 
677 185

 ► Remonty, wykończenia mieszkań 
od A do Z, instalatorstwo, ogrodzenia, 
wraz z instalacjami Tel. 790 421 226

 ► Zgrzewanie papy, naprawy de-
karskie, kominy, mycie i malowanie 
dachów, wycinka drzew. Tel. 882 087 
150

USŁUGI 
SPAWALNICZO-ŚLUSARSKIE 

- BRAMY, OGRODZENIA, FURTKI, 
BALUSTRADY, SCHODY, BARIERY, 

- OGRODZENIA PANELOWE, 
- MUROWANIE SŁUPKÓW 

I OGRODZEŃ, 
- OCYNK, MALOWANIE 

PROSZKOWE 
TEL. 794 469 150, 576-586-690

 ► Usługi minikoparką Tel. 795 070 
885

 ► Usługi remontowo-wykończenio-
we, hydrauliczne, elektryczne Tel. 788 
069 318

HYDRAULICZNE

 ► Instalatorstwo. Junkersy, napra-
wa, wymiana, montaż, serwis, instala-
torstwo gazowe i hydrauliczne, elek-
tryka. Tel. 790 421 226

UROCZYSTOŚCI
 ► Chłodnia na wesela + stół wiejski 

gratis,  Tel. 604-421-959

VIDEOFILMOWANIE

 ► Zgrywanie z kaset VHS na DVD. 
3 Maja 8u/2a.  Tel. 792-502-051

ZESPOŁY
 ► Dj Robi - wesela, integracje, ple-

nery, scena - doświadczenie - ponad 
18 lat, Tel. 507 053 028 www.djrobi.pl 

 ► ZGRANA PARA,  Tel. 692-717-384

 ► For You,  Tel. 604-421-959

TŁUMACZENIA
 ► Tłumacz przysięgły j. niemieckie-

go JAKUB MOŻEJKO, briefy, doku-
menty, Tel. 502-125-909

 ► Mgr EWA JÓŹKÓW – tłumacz przy-
sięgły j. niemieckiego. Tłumaczenia 
przysięgłe i zwykłe Tel. 605-292-921 

 ► Vision jobs - tłumaczenia przysię-
głe i zwykłe  wszystkie języki. Oława, 
ul. Magazynowa 3/9,  Tel. 71 758 48 40 
www.visionjobs.com

KOMPUTERY

 ► Pogotowie i serwis komputerowy, 
rozwiążę każdy problem, dojazd do 
klienta, 10-letnie doświadczenie, ta-
nio, szybko, solidnie Tel. 603 715 185

 ► S-Computers komputery, kasy fi-
skalne, serwis, NC+, 3 Maja 8u/2a,  Tel. 
792 502 051

 ► Romicom: komputery, telefony 
komórkowe, E-papierosy, serwis te-
lefonów, drukarek, komputerów. Re-
generacja tuszy i tonerów, ul. B. Chro-
brego 20f  Tel. 503 149 152

RÓŻNE
 ► Kredyty konsolidacyjne gotówko-

we pożyczki pozabankowe biuro Oła-
wa pl. Gimnazjalny 5 B plastry miodu 
obok punktu z dorabianiem kluczy i 
sklepu odzieżowego. Kontakt  Tel. 501 
169 184

 ► Pożyczki gotówkowe Benefitia Tel. 
519 050 667

ODDAM
 ► Oddam za darmo kartony suche 

i czyste. Możliwość stałego coty-
godniowego odbioru w Oławie i w 
Jelczu-Laskowicach. Do spalenia, pa-
kowania. Odbiór własnym środkiem 
transportu. Informacja pod numera-
mi telefonów: 660 618 206, 535 989 
435.

MOTORYZACYJNE

KUPIĘ KAŻDE AUTO DO 5000 ZŁ, 
PŁACIMY NAJWIĘCEJ 

TEL. 504-004-956

 ► Blacharstwo, lakiernictwo i inne. 
Stefan Rolka, Oława, ul. Turkusowa 2 
(Nowy Otok), Tel. 508-287-203 71-
303-80-21

KUPIĘ KAŻDE AUTO. 
NAJLEPSZE CENY W REGIONIE 

TEL. 781-306-420

SKUP SAMOCHODÓW DO 
KASACJI - ZA KAŻDY PŁACIMY 

GOTÓWKĄ, TRANSPORT 
SAMOCHODU GRATIS, 

WYSTAWIAMY ZAŚWIADCZENIA 
NIEZBĘDNE DO 

WYREJESTROWANIA 
W WYDZIALE KOMUNIKACJI 

I FIRMIE UBEZPIECZENIOWEJ. 
OŁAWA UL. ZWIERZYNIECKA 11 
TEL. 505-045-414, 509-582-251, 

TEL/FAX 7131-33-024, 

 ► Sprzedam bus opel movano maxi 
2004 r, 10500 zł Tel. 781 682 610

„Gazeta Powiatowa - Wiadomoœci O³awskie”  
tel. i fax 71-313-70-78
internet: www.gazeta.olawa.pl;
e-mail: redakcja@gazeta.olawa.pl
55-200 O³awa, ul. Chrobrego 19; 
tel. 71 313 70 78, 

Kamil Tysa (red. naczelny), 
Jerzy Kamiñski, Zbigniew Bachul, 
Edward Bykowski, Wioletta Kamiñska, 
Agnieszka Herba i Jacek Polasz.
Redakcja zastrzega sobie prawo skracania, 
adiustacji materia³ów i zmiany tytu³ów.
Za treœæ og³oszeñ redakcja nie ponosi 
odpowiedzialnoœci i nie zwraca materia³ów 
niezamówionych.

(TS) - tekst sponsorowany

tel. i fax 71-313 70 78 
Bogus³aw Szymañski - reklama, przetargi 
e-mail: reklama@gazeta.olawa.pl

Biuro og³oszeñ w O³awie, 
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ul. Chrobrego 19, tel. i fax 71 313 35 57, 
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OŁAWA 
Kultura 

5 lipca zakończyły się 
zajęcia w ramach projektu 
„CUD - Ciało Umysł Duch” 
sfinansowane ze środków 
budżetu samorządu woje-
wództwa dolnośląskiego

Dzięki współpracy z Fun-
dacją Wspierania Organizacji 
Pozarządowych UMBRELLA 
słuchacze Oławskiego Uni-
wersytetu Trzeciego Wieku 
i Seniorzy z powiatu oławskie-
go mogli skorzystać z cieka-
wej oferty. 

Od maja za pomocą komu-
nikatora Skype odbywały się 
zajęcia organizowane w trzech 
blokach tematycznych: CIA-

ŁO, UMYSŁ, DUCH, łącznie 
36h warsztatów! Natomiast 
już w czerwcu seniorzy do-
datkowo mogli też skorzystać 
z zajęć na żywo, co było dla 
nich miłą niespodzianką. 

Warsztaty prowadzone były 
przez wykwalifikowanych 
instruktorów i specjalistów. 
Ewelina Seklecka prowadziła 
zajęcia regulowania napięcia 
„Odetchnij”; psycholożka 
Bogna Bartosz poruszała te-
maty takie jak „Stres nasz co-
dzienny, czyli jak radzić sobie 
z sytuacjami, na które `nie ma 
rady`”, „Jak być dzisiaj szczę-
śliwym?”, „Psychologiczne 
zasady dobrej rozmowy, czyli 
jak budować mosty zamiast 
murów”, „O tym, czy warto 
mieć wpływ na wszystko, co 
nam się przydarza”, Czy szczę-
ście i satysfakcja z życia zależą 

od inteligencji?”, „Kto i jak 
nami manipuluje?”, natomiast 
warsztaty „Coś dla ducha”: 
Być „tu i teraz”, czyli gdzie 
jestem i czego potrzebuję?”, 
„Podróż jako metafora życia 
i dojrzewania człowieka”, 
„Kreatywność, pasja, twórczy 
potencjał. Czym są i jak je 
rozwijać?”, „Ważny jest sens. 
Czyli o wartościach i tym co 
dla nas ważne”, „Poszukiwa-
nie sensu we własnym życiu”, 
„W poszukiwaniu szczęścia. 
Czyli jak żyć pełnią życia?” 
prowadziła Ilona Zakowicz.

Zajęcia cieszyły się dużą 
popularnością. Pomimo wa-
kacyjnego okresu seniorzy 
chętnie wzięli udział w pro-
jekcie, który pozwolił Im na 
spotkania nie tylko on-line, ale 
już twarzą w twarz.

(KT)

Seniorzy z OUTW 
AKTYWNI 
w wakacje
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Konkurs na minigranty 
kulturalne „Przestrzeń 
Kultury - Oława 2021” 
został rozstrzygnięty

Centrum Sztuki w Oławie 
we współpracy z Urzędem 
Miejskim w Oławie sfinansu-
je cztery projekty, które będą 
realizowane podczas wakacji 
od 31 lipca do 28 sierpnia. 
Każdy jest artystycznie zróż-
nicowany oraz skierowany do 
różnych odbiorców: 

1. „Sztuka MÓWi – kon-
cert zespołu MÓW z towa-
rzyszeniem innych sztuk” 
- Anna Bratek - (kwota 
dofinansowania: 9 000 zł), 
miejsce realizacji – Park 
Miejski przy PKP, data 31 
lipca. 

Interdyscyplinarne wyda-
rzenie polegające na ukazaniu 
siły wynikającej z połączenia 
i przenikania się dziedzin 
sztuki. Podczas autorskiego 
koncertu MÓW (jazz pop) 
na scenie oprócz muzyków 
pojawią się reprezentanci 
innych artystycznych profe-
sji: aktorzy, tancerka i cho-
reografka, autorka tekstów 

itp. aby zaprezentować swoją 
sztukę w kontekście granej na 
żywo muzyki. Słowem, na 
scenie będzie miks osobowo-
ści i miks sztuk. Po koncercie 
wszyscy wykonawcy będą 
do dyspozycji uczestników. 
Jeśli ktoś chce porozmawiać 
o muzyce, tańcu, aktorstwie, 
filmie czy sztuce opowia-
dania, będzie to możliwe. 
Zapraszamy na prawdziwe 
święto Sztuki!

 2. II Festiwal historii 
i ognia w Oławie - Polski 
Instytut Rekonstrukcji Hi-
storycznych w Opolu, filia 
w Brzegu (kwota dofinan-
sowania: 6 000 zł), miejsce 
realizacji: Rynek i tereny 
zielone przy Ośrodku Kul-
tury, data 13-14 sierpnia.

 Druga edycja imprezy, 
która w ubiegłym roku cie-
szyła się dużym powodze-
niem wśród mieszkańców. 

13 sierpnia w godzinach 
wieczornych organizatorzy 
zapraszają na oławski ry-
nek, by podziwiać widowi-
skowe show Teatru Ognia 
WIWERN. Następnego dnia 
będzie można przenieść się 

w miejscu i czasie: na tereny 
zielone Ośrodka Kultury, 
gdzie odbędzie się piknik 
średniowieczny. Tym razem 
zlokalizowany bliżej cen-
trum, co ułatwi mieszkańcom 
wygodne dotarcie do obozo-
wiska. W ramach wystaw za-
prezentowane zostaną tablice 
i banery edukacyjne, repliki 
uzbrojenia średniowiecz-
nego oraz repliki strojów 
historycznych eksponowane 
na manekinach wystawienni-
czych. W obozie nie zabrak-
nie także muzyki dawnej oraz 
atrakcji prowadzonych przez 
rekonstruktorów historii. 
W programie przewidziano 
również turniej łuczniczy, 
w tym roku rozszerzony 
o nowe konkurencje i nagro-
dy dla uczestników!

 3. „Music of Buena Vi-
sta. Roland Abreu & The 
Cuban Latin Jazz / Yare-
mi” - fundacja Angelus (V 
Records) - (kwota dofinan-
sowania: 6 000 zł), miejsce 
realizacji: tereny zielone 
przy Ośrodku Kultury, 
data 15 sierpnia. 

 Koncert w wykonaniu 
zespołu Cuban Latin Jazz, 

założonego przez rodowite-
go Kubańczyka - Rolanda 
Abreu, nada letniej aurze po-
łudniowego smaczku. Wystę-
powi kwartetu towarzyszyć 
będzie kubański, rytmiczny 
i melodyjny wokal Yaremi 
Kordos (Alfonso). Centrum 
Sztuki zaprasza na maestrię 
muzyczną, rozrywkę z naj-
wyższej półki, która ma sze-
roki zasięg i dociera do osób 
dorosłych, seniorów, dzieci 
i młodzieży. Niezależnie od 
wieku, przy tej muzyce każdy 
może uruchomić swoje ciało!

 4. „Hip Hop Reunion 
vol. 2” - 2 Face Events 
Kamil Kaczmarek (kwota 
dofinansowania: 9 000 zł); 
miejsce realizacji - park 
miejski obok PKP, data 28 
sierpnia. 

 Druga edycja imprezy 
kierowanej do miłośników 
kultury hip-hop tym razem 
odbędzie się w Parku Miej-
skim przy dworcu PKP. Od 
wczesnych godzin popo-
łudniowych DJ-skie sety 
połączone z warsztatami, 
pokazy i warsztaty graffi-
ti, tańca breakdance (także 
z warsztatami) oraz produkcji 

muzycznej. Od godz. 20.00 
na koncerty - na scenie wy-
stąpią lokalni hip-hopowi 
artyści. Hip-Hop Reunion 

vol. 2 będzie dla młodzieży 
idealnym zwieńczeniem lata.

(kt)

Minigranty przyznane!

Oława 
Kultura 

- Wakacje nie muszą 
być nudne - przekonuje 
Centrum Sztuki

Kulturalne wakacje

Oława 
Kultura 

18 lipca o godz. 17.00 
Centrum Sztuki zaprasza 
na tereny zielone Ośrodka 
Kultury, gdzie odbędzie się 
wernisaż Letnich Warsztatów 
Artystycznych. Wstęp wolny 
dla wszystkich chętnych!

Czas na wernisaż!

Możecie spędzić czas z oław-
ską instytucją kultury oraz z jej 
partnerami. - W lipcu i sierpniu 
proponujemy kilka zróżnicowanych 
propozycji kulturalnych, zarówno 

dla dzieci jak i osób dorosłych 
- mówią organizatorzy. - Szcze-
góły na kultura.olawa.pl i Facebo-
oku Centrum Sztuki w Oławie.  
Do zobaczenia w plenerze!    (kt)

Wystawa będzie zbiorem 
prac uczestników plenero-
wych zajęć warsztatowych 
z dziedzin sztuki jak: cerami-
ka raku, grafika artystyczna, 
malarstwo olejne i akwarelo-
we, portret w płaskorzeźbie 
wraz z odlewem gipsowym, 
realizowanych w dniach 12-17 

lipca na terenach zielonych 
przy Ośrodku Kultury. 

Organizatorami wydarzenia 
są Centrum Sztuki w Oławie, 
Urząd Miejski w Oławie. Part-
nerem wydarzenia jest Momo 
Chillout Bar.

(kt)
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Dziś zdjęcie z albumu 
państwa Drzewińskich, 
zrobione na plaży nad 
Odrą w 1952 roku

Dzieci na zdjęciu leżą na 
piasku nad Odrą. Dokładne 
ustalenie miejsca, gdzie zdję-
cie zostało zrobione, jest trud-
ne, ale w przybliżeniu topo 
lewej jest rzeźnia miejska, 
na zdjęciu niewidoczna, a po 
prawej będzie oczyszczalnią 
ścieków - wtedy jeszcze jej 
nie było. Zwracam uwagę na 

drobny bardzo czysty piasek, 
na którym leżą dzieci. Wów-
czas po Odrze pływały barki 
napędzane węglem, a od za-
kończenia wojny minęło 7 lat, 

wiele fabryk było w gruzach, 
więc rzeka nie była jeszcze 
zanieczyszczona. Pamiętam, 
że chodziłem jako dziecko 
z rodzicami na plażę nad Odrą, 

była ona po prawej i lewej 
stronie mostu. Na początku lat 
60. zaczęto ustawiać tablice 
informujące o zakazie kąpieli 
w Odrze. 

Kąpielisko i plaża były 
koło części zniszczonego 
w czasie wojny stalowego 
mostu i drewnianego, wybu-
dowanego po wojnie. Odra 
po wojnie szybko stała się na 
powrót rzeką żeglowną, barki 
płynęły bardzo często, wiosną 
pojawiały się pogłębiarki 
i wydobywały piasek z dna 
rzeki - pompowały go grubym 
rurociągiem na plażę, dziś te 
miejsca są zarośnięte krzaka-
mi i drzewami. Pamiętam, jak 
na początku lat 50. po Odrze 
pływały zestawy składające 
się z holownika, a na długich 
linach były ciągnięte dwie, 
a czasem trzy barki. Holownik 
był napędzany węglem i miał 
bardzo wysoki komin, który 
przed drewnianym mostem 
marynarze kładli do pozio-
mu - za mostem stawiali go 
do pionu. Potem pojawiły się 
barki motorowe i tak zwane 
pchacze. Dziś na Odrze barki 
to rzadkość. 

LESŁAW MAZUR 
autor albumu „Oława w latach 60. 
i 70. ubiegłego wieku na fotogra-

fiach Lesława Mazura”

PS
O ciekawych zdjęciach, ja-

kie macie w swoich albumach 
rodzinnych, a którymi chcie-
libyście się podzielić z czy-
telnikami, można zawiadomić 
redakcję, nr. tel. 605-996-556, 
a my chętnie zgłosimy się po 
zdjęcie i informacje na jego 
temat. 

Twórzmy wspólnie 
fotografi czną historię Oławy (10)

Zdjęcie z albumu państwa Drzewińskich, zrobione na plaży nad Odrą w 1952 roku

A to moje zdjęcie - zrobiłem w 1966 roku ze stalowego, nowego wówczas, mostu w kierunku Wrocławia. Po 
prawej widać żółty piasek, który tworzy plaże. W „moich czasach” te plaże były zapełnione mieszkańcami 
Oławy, później zabroniono się tam kąpać. W głębi po prawej widzimy budynek, nazywany przez 
mieszkańców „Neptunem” - miał bardzo charakterystyczny dach. Przez pierwsze lata po wojnie była 
tam przystań dla łodzi wiosłowych i kajaków, działał tam klub wodny. Potem przebudowano go na dom 
mieszkalny.

GMINA J-L 
Udało się! 

Stowarzyszenie Rozwoju 
Wsi Miłocice „Łączymy 
Pokolenia” po raz trzeci 
z rzędu otrzymało 
dotację w konkursie 
„Przedsięwzięcia 
promujące ideę odnowy 
wsi”, ogłoszonym przez 
Urząd Marszałkowski 
Województwa 
Dolnośląskiego

Celem konkursu jest wspar-
cie realizacji projektów do-
tyczących poprawy funkcjo-
nowania grup odnowy wsi 
poprzez pobudzenie aktywno-
ści mieszkańców do wspólnej 
pracy na rzecz swojej miejsco-
wości oraz rozwój tożsamości 
wiejskiej, zachowanie dzie-
dzictwa kulturowego i specy-
fi ki obszarów wiejskich. 

Uczestnicy projektu wspól-
nie opracują Quest dotyczący 
ich miejscowości. Quest to 
edukacyjna gra terenowa, która 
łączy w sobie elementy zabawy 
i nauki, poszukiwań skarbu 
i radości odkrywania!

W planach jest rajd krajo-
znawczy, ognisko oraz cykl 
spotkań, w trakcie których 
opracowane zostaną szczegóły 

gry. Pierwsze warsztaty odbędą 
się już w poniedziałek 26 lipca. 

- Serdecznie zapraszamy do 
współpracy wszystkie osoby 

zainteresowane tematem! 
- mówią członkowie miłocic-
kiego stowarzyszenia.

(KT)

Zabawa i nauka, czyli dotacja na grę terenową

Od dłuższego czasu namawiamy mieszkańców Oławy, aby przekazali swoje zdjęcia 
i dokumenty z początków zamieszkania w Oławie do Biblioteki Publicznej w Oławie - 
Izba Muzealna Ziemi Oławskiej w Rynku, w ratuszu, gdzie zostaną skopiowane i - jeżeli 
będzie taka wola - zostaną zwrócone właścicielowi. Jeżeli ktoś chce przekazać swoje 
zdjęcia, dokumenty, a z różnych powodów sam nie może dostarczyć ich do biblioteki, 
można zadzwonić pod numer biblioteki 71 301 07 42, a pracownicy biblioteki zgłoszą 
się i odbiorą te pamiątki, które zostaną zachowane dla następnych pokoleń.

Ocalić   od zapomnienia

(21.01-20.02)

WODNIK

(23.11-21.12)

STRZELEC

(23.09-23.10)

WAGA

(23.07-22.08)

LEW

(22.05-21.06)

BLIŹNIĘTA

(21.03-20.04)

BARAN

(24.10-22.11)

SKORPION

(23.08-22.09)

PANNA

(22.06-22.07)

RAK

(22.12-20.01)

KOZIOROŻEC

(21.02-20.03)

RYBY

Początkowe dni pierwszego wakacyjnego 
miesiąca nie będą sprzyjające. Dużo plotek, 
pomówień i niejasności w miejscu pracy Winę 
za to ponosisz nie tylko ty, ale wszystko skupi 
się właśnie na tobie. Spróbuj wszystko wyjaśnić 
przez konfrontację, albo przeczekaj, bo dalsze 
szeptanie po kątach tylko pogorszy sytuację.

(21.04-21.05)

BYK

Los rzuci cię niedługo w zupełnie nowe 
środowisko, będzie to spowodowane 
zmianą pracy, albo miejsca zamieszkania. 
W aklimatyzacji w nowym miejscu pomoże 
ci ktoś życzliwy spod znaku Strzelca. Nie 
odrzucaj tej pomocy, bo znajomość przerodzi 
się w długotrwałą przyjaźń. W nadchodzącym 
tygodniu bądź ostrożny w kontaktach damsko-
męskich. 

Bądź gotowy na nagły zwrot wydarzeń 
w życiu zawodowym. Będzie to 
nieoczekiwana, ale korzystna zmiana. 
W sprawach sercowych wciąż sielanka. 
Przeżyjesz wiele wspaniałych, ciepłych 
i uroczych chwil z bliską osobą. Zajęty 
swoimi sprawami nie zapominaj o rodzinie, 
ktoś z bliskich będzie potrzebował twojej 
pomocy. 

To będzie intensywny tydzień w życiu 
zawodowym, Nawał spraw spowoduje, że 
przez chwilę poczujesz się zagubiony, ale 
jeśli się zmobilizujesz ze wszystkim sobie 
poradzisz. Pod koniec tygodnia czekają cię 
trudne chwile, bo dowiesz się, że ktoś jest 
zupełnie inny, niż myślałeś. Będzie to bolesna 
nauczka, żeby nie ufać pozorom. 

Poczujesz nieodpartą tęsknotę za przygodą 
i nowymi doznaniami. Zrealizuj je, w końcu 
jest lato, jak nie teraz to kiedy? Ktoś 
z rodziny będzie chciał ci podciąć skrzydła, 
nie pozwól na to. W pracy wszystko będzie 
się toczyć zwykłym rytmem, ale w połowie 
tygodnia pewne rzeczy mogą się wymknąć 
spod kontroli. Pilnuj terminów do których się 
zobowiązałeś. 

Często żeby coś docenić, trzeba to stracić. 
Nie inaczej będzie i w twoim przypadku, 
dopiero kiedy twój związek zacznie się 
walić, poczujesz że był dla ciebie naprawdę 
ważny. Weź się w garść i zawalcz o to, 
na czym ci zależy, jeśli będziesz szczery 
i zdeterminowany wszystko ci się uda. 
W pracy również może wystąpić niewielki 
kryzys. Zacznij działać, wakacyjny klimat 
doda ci energii.

Spotkanie z pewną osobą z przeszłości 
i wspólne wspominanie sprawią, że zaczniesz 
robić bilans ostatnich lat. Skonfrontujesz 
dawne marzenia i ambicje ze swoim obecnym 
życiem i nie będziesz zbyt zadowolony z tego 
porównania. Możesz jeszcze wiele zmienić. 
Porozmawiaj z partnerem, możesz liczyć na 
wsparcie w swoich dążeniach. 

Poprawa sytuacji w rodzinie będzie 
następowała powoli, ale skutecznie. 
Zaczniecie znowu ze sobą rozmawiać, 
a urazy niedługo pójdą w niepamięć. 
Pod koniec tygodnia skup się na życiu 
zawodowym, bo mogą zdarzyć się zgrzyty, 
a nawet niewielkie burze. Nie wdawaj się 
w niepotrzebne dyskusje i spory. Zdrowie 
i finanse nie będą cię martwić.

Pojawią się oznaki poprawy sytuacji 
finansowej i zawodowej. Zacznij planować 
wakacyjny wyjazd. Odpoczynek dobrze ci 
zrobi, a zasłużyłeś na niego jak nikt inny. 
Pewne miłe wydarzenia zmienią twoje 
nastawienie do życia, a radosny koniec 
tygodnia poprawi nastrój. Gwiazdy sprzyjają 
gotowym zaryzykować i podjąć nowe, ciekawe 
wyzwania. 

Nadchodzi burza w twoim związku. Nie 
daj się skłonić do kapitulacji, bo to sprawi, 
że przez długi czas będziesz żyć w żalu 
i rozgoryczeniu. Walcz o to na czym ci bardzo 
zależy, mimo że nikt nie będzie cię w tym 
wspierał. Dostaniesz propozycję dodatkowego 
zarobienia pieniędzy. Skorzystaj z tego, 
otrzymasz więcej niż ci się wydaje. To ułatwi 
odłożenie gotówki na urlopowy wyjazd. 

Zawirowania w sprawach uczuciowych 
nie wpłyną najlepiej na twój humor 
i samopoczucie. Okaże się, że trochę za 
bardzo się zaangażowałeś w znajomość, która 
dla tej drugiej osoby była raczej luźna. Stres 
i zmęczenie sprawią, że godziny pracy będą 
niekończącą się męką. W weekend postaraj 
się stanąć na nogi, nie bój się poprosić 
o pomoc przyjaciela. 

Głowa do góry! Trudności, które się teraz 
przed tobą piętrzą są jak najbardziej do 
pokonania. Wszystko ułoży się do końca 
tygodnia, tylko nie poddawaj się i rób 
swoje. Zrealizowane zadania dodadzą ci siły 
i energii. Nie zapominaj o tym, że należy się 
cieszyć się także drobnymi osiągnięciami. 
Zrób coś ze swoim życiem uczuciowym, 
o którym chyba całkiem zapomniałeś.
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sport
Kontakt: kamil.tysa@gmail.com

Magda  
z sukcesami

Zawody 
modelarskie

s.26 s.27

Jelcz-lasKowice 
Sport 

Monika Małkowska 
chce wystartować w NPC 
Mistrzostwach Polski. 
Możecie jej w tym pomóc

O Monice na naszych ła-
mach pisaliśmy dwukrotnie. 
Pierwszy raz, gdy poszu-
kiwała grobu pradziadka, 
polskiego oficera armii gen. 
Andersa, a drugi raz, gdy 
jako mieszkanka Johanesbur-
ga, zachęcała do aktywności 
fizycznej obywatelki Repu-
bliki Południowej Afryki. 
Pochodzi z Jelcza-Laskowic 
i po kilku latach w RPA znów 
mieszka w naszym powie-
cie. Jest trenerką personalną, 
dietetyczką i występuje na 
sylwetkowych zawodach kul-
turystycznych. W 2016 roku 
znalazła się w finałowej piątce 
plebiscytu na trenerkę roku 
„Women`s Helth”. Mówiła 
nam wtedy: - Zawsze byłam 
wierną czytelniczką „Wome-
n`s Health”. Gdy zobaczyłam 
ogłoszenie, wiedziałam, że to 
jest moja szansa. Musiałam 
nagrać krótki filmik, a w nim 
przedstawić siebie, sposób 
ćwiczeń i filozofię treningu. 
Wysłałam zgłoszenie i się 
udało. Być może pomogło mi 
moje zaangażowanie i promo-
wanie konkursu w mediach 
społecznościowych. Warto 
więc było walczyć i pokazać 
się z jak najlepszej strony, 
również pod kątem marke-

tingowym. Jurorzy musieli 
być przekonani, że trenerka 
wie, co robi. 

Jej samej nigdy nie brako-
wało odpowiedniego przy-
gotowania, które dawało jej 
pewność, że może pomóc 
innym. Nieustannie się roz-
wijała i stawiała kolejne kroki 
w swojej karierze. Jej ma-
rzeniem było przekonanie 
kobiet w RPA, że sport jest 
fajny i każdemu potrzeb-
ny: - W RPA młodzież brnie 
w stronę kulturystyki. Każdy 
chce startować, ale nie każdy 
wie, z czym to się wiąże. Nie 
ukrywam, że przez jakiś czas 
też w tym byłam. Potrzebo-
wałam takiego doświadczenia, 
by pomagać moim klientkom, 
które wahają się, jaki rodzaj 
sportu uprawiać. Wygrałam 
mistrzostwo RPA. Chciałbym 
rozruszać kobitki tutaj w taki 
sposób, jak się udało Ewie 
Chodakowskiej w Polsce. 
Mam nadzieję, że dam radę. 
Kobiety w RPA nie są tak ak-
tywne i nie mają tyle pewności 
siebie, co nasze cudne Polki. 
Wiem jednak, że chcieć to 
móc. I nie przestanę walczyć! 
Nowicjusze z reguły stawiają 
na złą formę ćwiczeń, przez co 
wyniki ich pracy są znikome. 

Dlatego szybko tracą zapał. 
Zawsze powtarzam, że jeśli 
nie jesteś pewny, jak dbać 
o swoje ciało, zainwestuj 
w trenera. Przynajmniej na 
początku, by mógł ci wskazać 
odpowiednią drogę. Ludzie 
często myślą, że chodzi o dra-
styczną dietę i ciągłe ćwicze-
nia. A to nieprawda.

Tak mówiła w 2016 roku, 
przy okazji konkursu „Wo-
men`s Health”. Życie skie-
rowało ją jednak ponownie 
do Polski, konkretnie do Jel-
cza-Laskowic. Ze sportu nie 
zrezygnowała, a wręcz prze-
ciwnie, szybko zaczęła budo-
wać swoją markę w rodzinnej 
miejscowości i w okolicach. 
Założyła w mediach społecz-
nościowych profil „Fit Life 
by Monika- FIT ROOM”, 
gdzie dzieli się wskazówkami 
dotyczącymi treningów i or-
ganizuje wspólne ćwiczenia. 
Prowadzi też klub LZS Jelcz-
-Laskowice Wonder, i studio 
fitnessu, gdzie trenuje z kobie-
tami. Jako, że przez większość 
sportowego życia, walczyła 
o rozpoznawalność w RPA, 
w Polsce nie jest jeszcze zna-
na, co przekłada się na brak 
sponsorów. Jej najbliższym 
sportowym celem jest start na 

NPC Mistrzostwach Polski, 
które 18-19 września będą 
odbywały się w Warszawie. 
Żeby móc tam wystąpić po-
trzebuje funduszy. Dlatego 
założyła zbiórkę internetową, 
w której napisała: - Kochani 
bez waszej pomocy się nie 
uda. Od stycznia tego roku 
przygotowuję się do mojego 
debiutu na scenie kultury-
stycznej w Polsce na NPC 
Mistrzostwach Polski w War-
szawie. Mam za sobą kilka 
wystąpień i tytułów w RPA, 
jednak moim marzeniem za-
wsze było wywalczyć tytuł 
w Polsce. Tutaj jest mój dom 
i po powrocie na stałe, sku-
siłam się by dążyć za swoim 
marzeniem. Jednak na swojej 
drodze natknęłam się na mur, 
który powstrzymuje mnie od 
możliwości startu - finanse. 
Taki start w Polsce jest dość 
kosztowny i sama nie będę 
w stanie tego przeskoczyć. Li-
piec jest miesiącem, w którym 
obchodzę urodziny, postano-
wiłam więc poprosić o urodzi-
nowa pomoc. Normalnie bym 
tego nie robiła, ale zbyt bardzo 
mi zależy, zbyt dużo pracy 
już w to włożyłam, by teraz 
się poddać. Jestem pewna, że 
z wami mi się uda! 

Co to oznacza „kosztowny 
start”? 

Rejestracja w zawodach - 
2200 zł, bikini - 2500 zł, opa-
lanie, włosy i makijaż - 1000 
zł, 3-4 doby w Warszawie 
podczas trwania zawodów - 
600-1000 zł. Do tego co mie-
siąc Monika wydaje niemałe 
pieniądze na przygotowania. 
Chcecie ją wesprzeć? Możecie 
to zrobić za pośrednictwem 

portalu zrzutka.pl, pod hasłem 
„NPC Mistrzostwa Polski 
- zbiórka urodzinowa dla 
Moniki”. Link bezpośredni: 
zrzutka.pl/bmtv3z.

Kamil Tysa 
ktysa@gazeta.olawa.pl

Wróciła z RPA  
i goni za marzeniami

Monika Małkowska chce powalczyć o mistrzostwo Polski
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Kolarstwo torowe 
Sukces 

To już oficjalnie. Mateusz 
Rudyk z Jelcza-Laskowice 
powalczy o medal podczas 
Igrzysk Olimpijskich 
w Tokio

- Lecę na Igrzyska Olim-
pijskie w Tokio! - napisał na 
swoim fanpage`u na Facebo-
oku. - Włożyłem w to swoje 
ostatnie 5 lat, wiele wyrze-
czeń, ciężkich treningów. 
Lecę spełniać swoje ma-
rzenia, a jest nim zdobycie 
medalu olimpijskiego! Chcę 
pokazać ludziom zmagają-
cym się z cukrzycą, że moż-
na osiągnąć wszystko jeżeli 
tylko bardzo się tego pragnie 
i głęboko w to wierzy.

Kilka tygodni temu na 
naszych łamach mówił: - Od 
dłuższego czasu media i ki-
bice postrzegają mnie w roli 
faworyta do medalu, a ja 
sam oczekuję tego od siebie. 
Trenuję po to, by polecieć do 
Tokio i walczyć tam o naj-
wyższe cele. Wiem, że stać 
mnie na czołowe lokaty na 
najważniejszych imprezach. 
Do Igrzysk Olimpijskich 
podejdę z pokorą, ale też 
z dużą wiarą we własne 

możliwości. Dlatego mówię 
wprost - chcę tam pojechać 
i zdobyć medal.

I tego medalu mocno mu 
życzymy!

(kt)

Rudyk leci na IO!

Mateusz Rudyk jest jednym z polskich z kandydatów do medalu na IO 
w Tokio
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Boule 
Sukces 

Mariusz Suska i Rafał 
Jasiński z KS Petanque 
Oława wywalczyli trzecie 
miejsce w turnieju 
o puchar burmistrza 
Dzierżoniowa

Dla obu panów był to bar-
dzo udany turniej, zważyw-
szy na to, że nie grali razem 
od ponad roku. W Dzierżo-
niowie do ostatniego meczu 
walczyli o tryumf w końco-
wej klasyfikacji. Ostatecznie 
zwyciężyli Kamil Ladaczek 
oraz wracająca po dłuż-
szej przerwie Marta Wojt-
kowska (oboje OKS Sokół 
Wrocław). Drugie miejsce 
zajęli Dawid Balinka i Bła-
żej Twardowski z zespołu 
Myślenicki KP.

(kt)

Cenne 
podium 
Mariusza  
i Rafała

  Reprezentanci oławskiego klubu mogą być z siebie dumni
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Modelarstwo 
Zapowiedź 

Już w najbliższą sobotę 
na placu przed Jednostką 
Ratowniczą Państwowej 
Straży Pożarnej w Jelczu-
Laskowicach odbędą 
się zawody modeli 
samochodowych

To kolejna w ostatnim cza-
sie rywalizacja, w której zmie-
rzą się pasjonaci modelarstwa. 
Ostatni raz przy ul. Techników 
w J-L spotkali się kilka tygo-
dni temu w czerwcu, podczas 
eliminacji mistrzostw Polski. 

Wyniki
E-10 FOrmuła

1. Michał WóJcik - WaRSzaWa TeaM XRay
2. PRzeMySłaW WicheR - Ruda ŚLąSka 
dRużyna RedS
3. SebaSTian STęPniak - WRocłaW Rc aRena ŚLęża.

E-10 GT
1. łukaSz oLeńczak - kMS JeLcz-MikRuS
2. MaRek JanuSz - noWy Sącz SkM
3. MaTeuSz bania - kRakóW kS Wanda

E-10  
TC ModifiEd

1. Michał WóJcik - WaRSzaWa TeaM XRay
2. Jakub MichaLSki - SzczyTna Rc aRena ŚLęża
3. łukaSz Mach - TaRnóW TkMS.

E-10  
TC SToCk  

13.5T
1. łukaSz Mach - TaRnóW TkMS
2. adRian LiPPich - Ruda ŚLąSka TeaM RedS
3. MaTeuSz bania - kRakóW kS Wanda

E-10  
TC STOCk 17.5T

1. PaWeł MiąSek - ckM Lok
2. doMinik RybaSz - kMS JeLcz-MikRuS
3. SebaSTian STęPniak -WRocłaW Rc aRena ŚLęża

E-8 SporT
1. Jakub MichaLSki - SzczyTna Rc aRena ŚLęża
2. WoJciech bukRyJ - kMS JeLcz-MikRuS
3. Michał MiLanoWicz - oPoLe 

iC 10  
(PuChar arTura 
DziErzęCkiEgO)

1. Jakub kLaPacz - noWy Sącz SkM
2. aLekSandeR ockaJak - naMeSToWo Rc auTo 
oRaWa (SłoWacJa)
3. ToMaS hRkeL - naMeSToWo Rc auTo oRaWa 
(SłoWacJa)

iC-8 SporT
1. MaRek JanuSz - noWy Sącz SkM
2. aLekSandeR ockaJak - naMeSToWo Rc auTo 
oRaWa (SłoWacJa)
3. łukaSz oLeńczak - kMS JeLcz-MikRuS

iC-8 40+
1. doMinik Połaniec - kMS JeLcz-MikRuS
2. JeRzy oLeńczak - kMS JeLcz-MikRuS
3. RoMan bieLeRzeWSki - MuRoWana GoŚLina

E-14 TruCk
1. błażeJ bieLeRzeWSki - MuRoWana GoŚLina
2. SeRhii kovhan - kMS JeLcz-MikRuS
3. PauLina oLeńczak - kMS JeLcz-MikRuS

(kt)

Wyścigi w wersji mini

Ostatnie zawody były eliminacjami mistrzostw Polski
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Jelcz-laskowice 
Talent

Pamiętacie Latikę 
opalińską, młodą 
pasjonatkę motosportu, 
o której pisaliśmy kilka 
miesięcy temu? Możecie 
pomóc spełnić jej 
marzenie!

Latika to mieszkanka Jel-
cza-Laskowic, 8-letnia nie-
zwykle pogodna motocyklist-
ka, która w tym roku debiutuje 
w zawodach rangi Pucharu 
polski oraz Mistrzostw polski 
PitBike. Na co dzień uczy się 
w drugiej klasie Publicznej 
Szkoły Podstawowej nr 2, 
a po lekcjach oddaje się swojej 
pasji, która w jej życiu jest 
od trzech lat. mimo młodego 
wieku i drobnej budowy, ma 
niezwykłą wolę walki, od-
porność na ból i determinację, 
która sprawia, że nigdy się nie 
poddaje. W sezonie trenuje 
cztery razy w tygodniu po 
6-8h. Co najważniejsze, robi 
to, co kocha, na każdy trening 
jedzie z przyjemnością i chce 
się rozwijać. 

- Córka ma obecnie dwóch 
trenerów - marka Szkopka 
i Oscara kubickiego z któ-
rymi ćwiczymy na obiektach 
w całej Polsce - opowiadają jej 
rodzice. - Od kwietnia współ-
pracujemy z Teamem Olsztyn 
racing. W tym roku pojechali-
śmy na nasze pierwsze zawody 
Pucharu Śląska DuszanTeam, 
gdzie Lati bez problemu zdała 
licencję zawodniczą. W swo-
im debiucie wygrała nawet 
z chłopcami, dojeżdżając na 
metę jako pierwsza. Dwa 

tygodnie później w pierw-
szej rundzie Pucharu Polski 
zajęła w swojej klasie drugie 
miejsce. a na tych zawodach 
była cała krajowa czołówka! 
Jako rodzice wspieramy naszą 
małą gwiazdę z wszystkich 
możliwych sił i środków, które 
posiadamy, lecz powoli i one 
nam się kończą. Dlatego po 
rozmowie z naszymi przy-
jaciółmi, którzy podrzucili 
ten pomysł, zdecydowaliśmy 
się na założenie zrzutki. Cel 
główny jest jeden - kupno 
Ohvale gp-0 w którym Latika 
się zakochała. motocykl ten 
dalej bardzo duże możliwo-
ści na arenie europejskiej. 

Dodatkowo powstaje projekt, 
który umożliwi najszybszym 
dzieciom start na mistrzo-
stwach Świata na tym moto-
cyklu. Prosimy wszystkich 
których znamy, pozytywnie 
zakręconych motocyklistów 
oraz po prostu dobrych ludzi, 
chętnych się dołożyć o wpłaty 
na ten cel. Wspaniale byłoby 
zrobić Latice niespodziankę, 
kupując jej ten wymarzony 
motocykl.

zbiórkę znajdziecie na 
portalu zrzutka.pl, wpisując 
hasło „Latika Opalińska 466 
młody talent”, lub przez link 
bezpośredni:https://zrzutka.
pl/p9vw9u.                    (kt)

Zbiórka  
na motocykl 
marzeń

Latika Opalińska
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WędkarstWo 
Rywalizacja 

Grand Prix na oławskim 
dolnym kanale odry, 
27 czerwca rozgrywano 
zawody o puchar 
szefa koła PzW nr 90 
„Rzemieślnik” w oławie

łowiono metodą dowolną, 
ale ze względu na specyfikę 
akwenu, większość startują-
cych stosowała spławik. Pod-
czas rywalizacji doskwierał 
upał i atakowały komary, uno-
szące się chmarami nad wodą 

w pobliżu stanowisk węd-
karskich. W czterogodzinnej 
rywalizacji 11 zawodników 
złowiło łącznie 7,96 kg ryb 
- przeważnie były to płocie, 
leszcze i ukleje.

Najlepszy wynik uzyskał 
robert Trela, który pokazał 
sędziom 4840 g. zwycięzca 
zdeklasował rywali i zdobył 
puchar prezesa koła. Drugie 
miejsce zajął adam kwiecień 
- 1031 g, a trzecie czternasto-
letni michał Waliczek z wagą 
1190 g. Czwarte miejsce mi-
rosław Smolarek - 620 g, 
a ostatnie punktowane Woj-
ciech gierula 470 g. Pozostali 
zawodnicy zerowali.

Najlepsi otrzymali puchary, 
które wręczał prezes koła - 

Lesław Dzikowicki, który 
sędziował te zawody z Domi-
nikiem markiem. 

                 *
Skarbnik koła miejskiego 

PzW nr 16 w Oławie przyjmu-
je wpłaty we wt. i czw. w g.16-
18, w sklepie wędkarskim 
koło dworca PkS. W pilnych 
sprawach kontakt tel. nr 609 
68 22 07. W tym samym miej-
scu takie sprawy członków 
koła nr 19 załatwia agata 
kieda. Skarbnik koła PzW 
nr 90 „rzemieślnik” dyżuruje 
w czw. w g.16-18 w siedzibie 
koła przy ul 3 maja 1a, lub 
pod tel. 501278041 w pozo-
stałe dni.

(Graro)

Puchar prezesa dla Roberta Treli

Najlepsi w zawodach o puchar prezesa Koła PZW nr 19 „Rzemieślnik” w Oławie

V liga okręgowa 
trampkarzy

Mecz zaLeGły
PiaST W-W-żeRniki - Sokół MaRcink. 3:0

Końcowa tabela
1. aP SycóW 32 40:14
2. PiaST WRocłaW-żeRniki 28 47:15
3. ukS GMiny Miękinia 20 34:34
4. oLyMPic iii JunioR 16 27:33
5. LoTnik TWaRdoGóRa  10 22:32
6. WkS iii ŚLąSk WRocłaW 10 26:46
7. SoKół MarcinKowice 5 19:41

VII liga okręgowa 
trampkarzy 

Mecze zaLeGłe
STRzeLinianka - RaPid doManióW 0:3
FoTo-hiGiena Gać - LideR boRóW 0:3
Młodzik PRzeWoRno - MkS Siechnice 3:0

Końcowa tabela
1. rapid doManiów 40 103:17
2. STRzeLinianka  36 59:10
3. Młodzik PRzeWoRno 30 61:22
4. koLekTyW RadWanice 25 71:42

5. ŚWiTeź WiązóW 15 63:117
6. MkS Siechnice 12 47:84
7. LideR boRóW 6 24:67
8. Foto-Higiena gać 3 23:92

VI liga okręgowa 
młodzików

 
Mecze zaLeGłe
LideR boRóW - MoTo-JeLcz iii ołaWa 3:0
PoLonia TRzebnica - MoTo-JeLcz iii 3:0
LideR boRóW - PoGoń oLeŚnica 0:3

Końcowa tabela
1. FaiR-PLay WRocłaW 31 39:5
2. PaRaSoL iv WRocłaW 29 42:12
3. aP FooTbaLL WRocłaW 28 45:19
4. SP MiLicz 28 36:12
5. WiWa GoSzcz 26 25:13
6. ukS GMiny Miękinia 24 46:25
7. PoGoń SycóW 22 44:34
8. PoLonia TRzebnica  19 23:21
9. SiLeSia GaJ WRocłaW 18 31:29
10. TaLenT TRzebnica 13 22:29
11. LideR boRóW 8 11:37
12. PoGoń oLeŚnica 6 9:70
13. zachód SobóTka 5 12:40
14. Moto-Jelcz iii oł. 4 9:48

VII liga okręgowa 
młodzików

Mecze zaLeGłe
PoLonia MiłoSzyce - MkS Siechnice 0:3
Młodzik PRzeWoRno - PoLonia Mił. 3:0
MkS Siechnice - Młodzik PRzeWoRno 0:3
koLekTyW RadW. - MkS ii Siechnice 0:3
FMS-FenikS STRzeLin - MkS Siechnice 0:3
Młodzik PRzeWoRno - FMS-FenikS 0:3
MkS ii Siechnice - PoLonia MiłoSzyce 0:3
MkS Siechnice - koLekTyW RadWanice 0:3

Końcowa tabela
1. acana o. FutSal J-l 39 92:7
2. czarni J-l 36 87:17
3. uKS dwóJKa J-l 28 84:23
4. akadeMia FiRST kick 27 80:22
5. MkS ii Siechnice  27 60:29
6. koLekTyW RadWanice 21 44:57
7. rapid doManiów 19 66:46
8. SoKół MarcinKow. 18 61:50
9. STRzeLinianka ii 15 54:105
10. FMS-FenikS STRzeLin  10 33:64
11. Młodzik PRzeWoRno 10 29:73
12. MkS Siechnice 9 24:49
13. acana orzeł ii J-l 9 39:80
14. polonia MiłoSzyce 3 15:146

(PoL)

Piłkarskie nadzieje - po weryfikacjach
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Jeździectwo 
Sukcesy 

Magda Cycak nie 
odpoczywa. Przywiozła 
medale z trzech kolejnych 
międzynarodowych 
zawodów i ma 
zapewnioną klasyfikację 
olimpijską. Polski Związek 
Jeździecki zwleka jednak 
z decyzją

Pasmo tegorocznych suk-
cesów niepełnosprawnej 
amazonki z Chwałowic, za-
wodniczki kadry narodowej 
paraujeżdżenia, rozpoczęło się 
na przełomie lutego i marca. 
Podczas międzynarodowych 
zawodów w Katarze zajęła 
drugie miejsce w jeździe in-
dywidualnej i trzecie w ry-
walizacji drużynowej. Z brą-
zowym medalem wróciła też 
w maju z Mannheim - Utrzy-
mać trzecie miejsce przy tak 
dużej konkurencji to był nie 
lada wyczyn - mówi Magda. 

Nie na podium ale z życiów-
ką, czyli wynikiem 70,011 % 
za przejazd w programie do-
wolnym z muzyką - zakończy-
ła rywalizacje w Monachium. 
- To był pierwszy raz gdy 
jechałam program dowolny 
do tej muzyki - opowiada. - 
Napisał ją dla mnie i przekazał 
w prezencie Marcin Kural. 
Można powiedzieć, że jego 
melodia mnie poniosła. Na-
prawdę pięknie się z nią zgra-
łam i to zrobiło duże wrażenie 
na jury. Myślę, że to dzięki tej 
muzyce udało mi się uzyskać 
tak wysoki wynik. To dla mnie 
duży sukces i bardzo dziękuję 
Marcinowi za ten wyjątkowy 
prezent. 

Kolejne międzynarodowe 
zawody, w których wzięła 
udział odbyły się w dniach 22-
26 czerwca we włoskiej Som-
ma Lombardo. Tam amazonka 
znów uzyskała swój najlepszy 
życiowy wynik - 68,950 % - 
w programie obowiązkowym. 

Wszystkie starty miały ran-
gę międzynarodowych, a uzy-
skane wyniki były wliczane do 
rankingu olimpijskiego. Tym 
samym polska kadra, którą 
tworzą Magda i Monika - ofi-
cjalnie zdobyły klasyfikację 
olimpijką i mają zapewnione 
miejsce na Paraolimpiadzie 

w Tokio. - Problem w tym, 
że Polski Związek Jeździecki  
nie spieszy się z decyzją w tej 
sprawie - mówi Magda. - Do 
tej pory nie otrzymaliśmy 
informacji czy jedziemy na 
igrzyska, czy też nie i ewen-
tualnie dlaczego? 

Jakiś czas temu federacja 
poinformowała zawodniczki, 
że dla nich to za duży koszt, 
by wysyłać do Tokio kadro-
wiczów, którzy nie zdobędą 
czołowych miejsc. Teraz po 
czterech imprezach międzyna-
rodowych wypadają w klasy-
fikacji dużo lepiej, co oznacza, 
że szanse na medal rosną. 
Wysłały więc w sprawie wy-
jazdu pismo do dyrektora 
PZJ. Czasu na odpowiedź jest 
już jednak niewiele, maksy-
malnie półtora tygodnia, bo 
przygotowania trzeba zacząć 
jak najszybciej. - Dla każdego 
sportowca celem i marzeniem 
jest udział w IO, naszym też. 
Teraz jest taka możliwość, 
więc chciałybyśmy z niej sko-
rzystać - mówi Magda. - Nie 
wiadomo jak będzie z kondy-
cją za cztery lata i jaka będzie 
sytuacja.  

Odkąd trzy lat temu Magda 
wpadła w ręce trenera kadry 
narodowej - Jarka Poręby 
cały czas mocno się rozwija 
i robi postępy. Co weekend 
przemierza 140 kilometrów, 
by przez dwa dni trenować 
pod jego czujnym okiem. - 
Jest to wycieńczające dla nas 
obojga - dodaje z uśmiechem 
zawodniczka - Ale to napraw-
dę solidna praca każdego z nas 
i bardzo dziękuję, że podjął 
się tego dzieła. Bardzo dobrze 
też zgrałam się już z moim 
koniem Sybillą. Jest ze mną od 
pięciu lat i tworzymy napraw-
dę zgraną parę. To wszytko 
przykłada się na coraz lepsze 
wyniki, a wiadomo, że apetyt 
rośnie, w miarę jedzenia. Pa-
raolimpiada jest więc naszym 
kolejnym celem, który mam 
nadzieję spełni się jeszcze 
w tym roku. 

 � Od niego  
wszytko się 
zaczęło 

Od lat Magda prowadzi 
własną stadninę koni, ale 
przez chwile była związana 
ze stadniną koni przy ul. Ole-

andry w Oławie i jej niedawno 
zmarłym założycielem Janem 
Sienkiewiczem. - Od niego 
wszytko się zaczęło - wspo-
mina. On zaraził ją miłością 
do koni. Dał szansę i sprowo-
kował rozwój kariery. 

Poznali się w 1991 roku 
przy ognisku, które pan Jan 
zorganizował w swojej stadni-
nie. Magda miała wówczas 13 
lat. Jeszcze nie kochała koni, 
ale w Polsce zaczynała się roz-
wijać hipoterapia, więc poszła 
sprawdzić jak zareaguje na 
kontakt z tym zwierzęciem. 
- Pamiętam jak podszedł do 
mnie pan Jan i powiedział, że 
nie jest terapeutą, ale jeżeli 
chcę spróbować jazdy konnej 
to on może udostępniać mi 
konie i je prowadzać - wspo-
mina Magda. - Tak nauczyłam 
się jeździć konno, a on w ten 
sposób wyznaczył mi sposób 
na życie. 

Śmierć Jan Sienkiewicza 
wstrząsnęła amazonką. Wie-
działa, że jest bardzo chory, 
a jego stan się pogorszył na 
tyle, że przebywa w hospi-
cjum. Dlatego mimo zakazu 
przed wyjazdem na zawody 
do Włoch odwiedziła tre-
nera. - Był na lekach, więc 
spal. Nie udało mi się z nim 
porozmawiać, jednak byłam, 
widziałam, uścisnęłam jego 
dłoń i to musi mi wystarczyć. 
Wychodząc ze szpitala mia-
łam nadzieję, że mimo cięż-
kiego stanu, wieku i chorób 
wygra walkę z koronawiru-
sem. Niestety.... 

Kilka dni później w drodze 
na zawody otrzymała wia-
domość, że Jan Sienkiewicz 
zmarł. Pogrzeb odbył się tak 
szybko, że nie zdążyła wrócić 
z zawodów. - Dlatego teraz 
chcę mu podziękować za 
wszytko, co dla mnie zrobił - 
mówi. - Za jego pasję, za to, że 
swego czasu bardzo intensyw-
nie razem ze swoimi końmi 
uczestniczył w życiu Oławy, 
w różnego rodzaju imprezach 
i dawał radość dzieciom za-
równo tym zdrowym jak i nie-
pełnosprawnym. Przykre, że 
odszedł tak po cichu, skrom-
nie i wręcz w zapomnieniu. 
Janie Sienkiewicz - ja zawsze 
będę o tobie pamiętać.

Wioletta KamińsKa
 wkaminska@gazeta.olawa.pl

Magda  
na podiuM  
i z życiówką

Jan Sienkiewicz (z prawej) był pierwszym trenerem Magdy. Od niego zaczęła się jej pasja

Ten rok to dla Magdy pasmo sukcesów. Ma klasyfikację olimpijską. Wciąż jednak czeka na decyzję czy 
pojedzie do Tokio
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